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سرمقاله

آینده اقتصاد در دست 
دانش بنیان ها

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به 
راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب 
رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه 
سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری 
بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار 
مناسب برای تحقق رشــد اقتصادی نیز همین 
فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به 
سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند. چون حوزه 
فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در 

کوتاه مدت اجرای... 

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری
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بیش از ۳ میلیون 
و ۲۰۰ خانوار تحت پوشش 

فیبر نوری قرار گرفتند

500 هزار فرصت شغلی جدید دانش بنیان ایجاد شد

افزایش صادرات دانش بنیان ها  در برنامه هفتم
صفحه4

صفحه3

شفاف سازی  عرضه  خودرو 
۸2۰ هزار  خودرو   به   طرح   جوانی   جمعیت   اختصاص   یافت

طبق گزارش های ارائه شــده و بر اساس اطلاعات 
منتشره در سایت IranFTTx.ir تا امروز سه میلیون 
و ۲۶۳ هزار و ۱۳۷ خانوار در سراســر کشور تحت 
پوشش قرار گرفته اند. صادق عباسی شاهکوه مجری 
پروژه فیبرنــوری منازل و کســب و کارها، مهدی 
روحانی نژاد معاون راهبردی و توسعه بازار و مجید 
حقی معاون امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی در 
مراسم واگذاری نخستین پروانه های یکپارچه شبکه 
و خدمات ارتباطی موسوم به UNSP به مدیران عامل 
هفت اپراتور ارتباطی، گزارشی از وضعیت پیشرفت 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها ارائه کردند. 
مدیران اپراتورهای حاضر در این جلسه نیز هر کدام 
گزارشی از روند کارهای انجام شده ارائه و مسائل و 
مشکلات خود در مسیر اجرای این پروژه را مطرح 
کردند. بنا به این گزارش، اردیبهشــت پارسال بود 
که در تفاهم نامه هایی توســعه دسترسی به شبکه 
فیبرنوری منازل و کســب و کارها میان ســازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و ۹ شرکت ارائه 
کننده خدمات ارتباطاتی دارندگان پروانه متقاضی 
دریافت الحاقیه مذکور به امضا رســید. مرداد سال 
۱۴۰۰ اولین مصوبه مربوط به همگرایی پروانه های 
ثابت و سیار تصویب شد که بر اساس آن اپراتورهای 
تلفن همراه می توانستند به سرمایه گذاری در حوزه 
ارتباطات ثابت وارد شوند. اما با توجه به برنامه وزارت 
ارتباطات در ایجاد ۲۰ میلیون پوشــش فیبرنوری 
منازل و کسب و کارها تا پایان کار دولت، این مصوبه 
مورد بازنگری قرار گرفت و محتوای آن متناسب با 
هدف تعیین شده حوزه توسعه ارتباطات ثابت تغییر 
کرد. اپراتورهای دارای شبکه ارتباطی می توانند با 
دریافت الحاقیه پروانه یکپارچه شــبکه و خدمات 

ارتباطی، کلیه خدمات این...

اجتماعی

رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه فراجا از چاپ 
۱۳۰۰۰۰ جلد گذرنامــه ویژه اربعین خبر داد و 
توضیحاتی در مورد نحوه صــدور یا عدم صدور 
برای افرادی که ممنوع الخروج هســتند، بیان 
کرد. سردار علی ذوالقدر، رئیس پلیس مهاجرت 
و گذرنامــه در گفت وگو با خبرنــگار اجتماعی 
خبرگزاری تسنیم اظهار کرد: تاکنون ۱۳۰ هزار 
جلد گذرنامه ویژه اربعین صادر شده و به ادارات 

پست تحویل داده شده است.
رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه در پاســخ به 
سوالی مبنی بر اینکه  آیا برای فردی که ممنوع 
الخروج است گذرنامه چاپ می شود، گفت: ما از 
همه متقاضیان مدارک صدور گذرنامه را دریافت 
می کنیم. بعد از بررسی مدارک اگر فرد مشکلی 
نداشته باشد برای او گذرنامه صادر می شود و اگر 
به هر دلیلی ممنوع الخروج باشد گذرنامه صادر 

نمی شود.
ذوالقدر در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 

فرد متقاضی از کجا متوجه می شود به چه دلیل 
گذرنامه به دستش نرسیده است، گفت: افرادی 
که ممنوع الخروج باشند برایشان پیامک نقص 
مدارک ارسال می شود و بعد از مراجعه حضوری 
برای آنها توضیح داده می شود که ممنوع الخروج 

هستند.
وی با اشــاره به راه های استعلام ممنوع الخروج 
بودن گفت: افراد می توانند با استفاده از اپلیکیشن 
»پلیس من« یا مراجعه حضوری به ادارات پلیس 
گذرنامه از وضعیت ممنوع الخروج بودن یا نبودن 

خود مطلع شوند.
وی بــا بیــان اینکــه شــرایط ویــژه ای برای 
گذرنامه هایی که ۲ ســال از اعتبار آنها گذشته 
است، در نظر گرفته ایم، گفت: افرادی که فیزیکی 
گذرنامه هــا را دارند و از تاریــخ اعتبار گذرنامه 
هایشان ۲ سال می گذرد می توانند با مراجعه به 
دفاتر پلیس گذرنامه برچســب رایگان اعتباری 

برای این گذرنامه ها دریافت کنند.

مدیرکل اجتماعی و مشارکت های سازمان اوقاف 
و امور خیریه از اجرای ششمین طرح قرار دوازدهم 
این سازمان خبر داد و گفت: در اجرای این طرح 
۳۰۰ هزار فلش کارت بــا موضوع مهدویت به دو 
زبان فارسی و عربی بین راه پیمایان اربعین حسینی 
از طریق مواکب این سازمان در ایران و عراق توزیع 

خواهد شد.
رضا معممی مقدم اظهارداشــت: خدمت رسانی 
مواکب اوقاف به زائران اربعین از ۱۲ شــهریورماه 
جاری در اجرای ششمین دوره طرح قرار دوازدهم 
با شعار »لبیک یا مهدی )عج(« در مواکب مستقر 
در نقاط مختلف کشــور، نوار مرزی، شــهرهای 
مقدس نجف و کربلا و مســیر نجف به کربلا آغاز 
می شــود. وی گفت: اربعین حســینی رزمایش 
بزرگ و بی نظیر بــرای تجمع میلیونی منتظران 
منتقم خون حسینی است که مدام آرزوی آن را 
 با زمزمه انَْ یرَْزُقَنی طَلبََ ثارِکَ مَعَ امِامٍ مَنْصُورٍ...

 تمنا می کنند.
معممی مقدم اظهار داشــت: همچنین براساس 
برنامه ریزی هــای به انجــام رســیده ۴۰۰ نفر 

از ســخنرانان مجرب در ایام اربعیــن در مواکب 
یادشده این ســازمان به موضوع مهدویت، انتظار 
و ارتباط اربعین می پردازند. مدیرکل اجتماعی و 
مشارکت های ســازمان اوقاف و امور خیریه ادامه 
داد: بهره مندی از فرصــت و ظرفیت اربعین برای 
انتشار و ترویج یاد و نام امام دوازدهم علیه السلام، 
تکلیفی مهم و ارزشمند است که می بایست برای 

آن برنامه داشت.
معممی مقدم اظهار داشت: در این ارتباط یکی از 
برنامه ها و عناوینی که می تواند ما را در انجام این 
تکلیف یاری کند، طرح قرار دوازدهم است که به 
مدد امام زمان علیه السلام، در بقاع متبرکه سراسر 

کشور در حال اجراست.
وی گفت: ضروری است تمامی مواکب مرتبط با 
ســازمان اوقاف و امور خیریه، اعم از مواکب بقاع 
متبرکه و ادارات اجرایی، داخل و خارج از کشور، روز 
دوازدهم شهریور با نصب بنر طرح قرار دوازدهم در 
موکب های خود، تمامی خدمات خود در این روز 
را به نام امام دوازدهم ارائه و تمامی زائرین را مهمان 

سفره صاحب عزای امام حسین )ع( کنند.

رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا از 
فعال شدن ۳ کارخانه داخلی برای تولید ۷۵ هزار 
تن کاغذ تحریر برای پاسخگوی به نیاز آموزش و 

پرورش و نشر خبر داد.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی رئیس ســندیکای 
تولیدکنندگان کاغذ و مقوا  با اشاره به جلسه روز 
گذشته کارگروه کاغذ با حضور معاون اول رئیس 
جمهور گفت: این چندمین جلســه ای بود که با 
حضور تولیدکنندگان، تشکل ها و فعالان مرتبط 
با بازار کاغذ برگزار شــد. در این جلسه مصوب 
شد که کل نیاز آموزش و پرورش به کاغذ توسط 
تولیدکنندگان داخلی تامین شود و شرکت های 
چوب و کاغذ مازندران،  دیبای شوشــتر و کاغذ 
پارس برای پاسخگویی به نیاز آموزش و پرورش و 

نشر تولید داشته باشند.
وی ادامه داد:  مقرر شد که ۵۰ هزار تن کارخانه 
مازندران و ۲۵ هزار تن به صورت مشترک دیبای 
شوشــتر و کاغذ پارس تولید داشته باشند. ۴۵ 
هزار تن نیاز آموزش و پرورش است و مابقی نیاز 
نشر. روغنی تصریح کرد:  موضوع دیگری که در 
جلسه مطرح شد،  بحث قیمت گذاری بود که مقرر 
شد،  نظر سازمان حمایت از حقوق مصرف کننده 
مدنظر قرار گیرد. هم چنیــن بانک ملی موظف 
شد در خصوص ارائه تسهیلات به شرکت چوب 
و کاعذ مازندران اقدام کند. به دستور معاون اول 
رئیس جمهور مقرر شد ظرف دو تا سه روز آینده 
این مشکل حل شود. هم چنین بخشی از سرمایه 

در گردش کارخانه دیبای شوشتر نیز تامین شود.
وی ادامــه داد:  در این راســتا، بانک تجارت نیز 
موظف شد تا برای شرکت زاگرس شیراز تامین 
مالی کند تا پروژه راه اندازی این کارخانه تکمیل 
شــود. بخش دیگری از مصوبات جلسه این بود 
کــه انبارهــای واردکنندگانی که کاغــذ با ارز 
ارزان قیمت وارد کردند ، اما سرســفره ناشران،  
آمــوزش و پــرورش و ســایر مصرف کنندگان 

نرسیده است،  مورد رسیدگی قرار گیرد.
وی  از پیشنهاد خود به معاون اول رئیس جمهور 
خبر داد و گفت:  به آقای مخبر پیشنهاد دادم که  
وزارت صمت از ســندیکا، نهادها و تشکل های 
فعال حوزه کاغذ در تایید صلاحیت افرادی که 
اقدام به واردات خمیر و کاغذ می کنند ، استعلام 
بگیرد. معاون اول نیز از این پیشنهاد استقبال و 

بر آن تاکید کرد.
به گفتــه روغنی از دیکر موارد مطرح شــده در 
این جلســه،  رفع مشــکلات برق کارخانه های 
کاغذ ســازی اســت که البته به همــه صنعت 
اختصاص دارد،  آقــای مخبر نیز بــا وزیر نیرو 
صحبت کرد تا حمایت بیشتری از کارخانه های 
کاغذ انجام شود. مدیرعامل کارخانه کاغذ پارس 
در پایان گفت : با توجه به حمایت دولت از تولید 
کاغــذ ، کارخانه کاغذ پارس نیــز آمادگی برای 
بازمهندسی این کارخانه را دارد،  چرا که کارخانه 
کاغذ پارس اولین شرکت تولیدکننده کاغذ برای 

کتاب های درسی بوده است.

رئیس ســازمان مدارس غیردولتی دربــاره مدارس 
غیردولتی مســئولان وزارت آموزش و پرورش گفت: 
مدیــران آموزش و پرورش اجازه داشــتن مدرســه 
غیردولتی ندارند و دو مدیرکل استانی صاحب مدارس 
غیردولتی تعیین تکلیف شــدند. به گزارش تسنیم، 
مدرسه داری مسئولانی که اتفاقاً در سیاست گذاری های 
نظام آموزشی کشور سهیم هستند، می تواند یکی از 
بازرترین جلوه های تعارض منافع باشــد و متأسفانه 
شرایط به گونه ای پیش رفته که مسئولان مدرسه دار 
از توجیه کنندگان بی عدالتی آموزشی، بی توجهی به 
مدارس دولتی و گسترش مدارس خصوصی در کشور 
هستند. وزارت آموزش و پرورش در تاریخ ۱۹ خرداد 
۱۳۹۹، بخشــنامه مدیریت تعارض منافع را به تمام 
واحدهای تابع این وزارتخانه ابلاغ کرد؛ بند نخســت 
بخشــنامه مدیریت تعارض منافع بــه توقف صدور 
مجوز مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی 
برای مدیران وزارت آموزش و پرورش و بستگان آنها 
اختصاص دارد. همچنین در مــاده ای از طرح اصلاح 
موادی از قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی 
و پرورشی غیردولتی که در کمیسیون آموزش مجلس 
مصوب شده، آمده است: تاسیس یا اداره مدرسه یا مرکز 
آموزشی و پرورشی غیردولتی از سوی تمام مقامات 
موضوع ماده )۷۱( قانون مدیریت خدمات کشوری و 
همترازان آنان، رؤسای سازمان ها و مراکز تابعه وزارت 
آموزش و پرورش، مدیران کل ســتادی و اســتانی، 
رؤسای ادارات ستادی و شهرستان ها و مناطق و نواحی 
و بستگان درجه یک آنها در زمان تصدی پست و تا یک 

سال بعد از زمان اتمام تصدی ممنوع است.
مقامات اشاره شده در ماده ۷۱ قانون مدیریت خدمات 
کشوری بدین شرح است: رؤســای سه قوه،  معاون 

اول رئیس جمهــور، نواب رئیس مجلس شــورای 
اسلامی و اعضاء شــورای نگهبان، وزراء، نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی و معاونین رئیس جمهور، 
استانداران و ســفرا و معاونین وزرا. در همین ارتباط 
احمد محمودزاده؛ رئیس سازمان مدارس غیردولتی 
در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تسنیم 
درباره اینکه چه تعداد از مسئولان آموزش و پرورش 
از صاحبان مدارس غیردولتی هستند و آیا ممنوعیتی 
برای مدرسه داری مسئولان اعمال می شود؟ گفت: 
تمام اعضای شورای نظارت بر مدارس غیردولتی اجازه 
داشتن مدرسه ندارند. وی درباره اینکه این محدودیت 
صرفاً مشــمول اعضای شــورای نظارت مرکزی بر 
مدارس غیردولتی می شــود در حالی که در مناطق 
مختلف کشور و ۱۹ منطقه شهر تهران رؤسای آموزش 
و پرورش می توانند مدرسه غیردولتی داشته باشند، 
افزود: رؤسای مناطق آموزش و پرورش شهر تهران 
جزو شورای نظارت بر مدارس غیردولتی در مناطق 
هستند همچنین اعضای شــورای نظارت مرکزی، 
استان و مناطق نباید مدرسه غیردولتی داشته باشند 
و در صورت پذیرش مسئولیت باید مدرسه غیردولتی 
را واگذار کنند البته واگذاری مدرسه به اقوام درجه 
یک از جمله همسر، پدر، مادر و فرزندان ممنوع است.

رئیس ســازمان مدارس غیردولتی عنوان کرد: دو 
مدیرکل آموزش و پرورش استان ها که صاحب مدارس 
غیردولتی بودند، متعهد شدند تا مدرسه خود را واگذار 
کنند. مدیرکل آموزش و پرورش اســتان مازندران، 
مدرسه غیردولتی داشت که آن را واگذار نکرد بنابراین 
او را تغییر دادیم همچنین مدیرکل آموزش و پرورش 
خوزستان نیز مدرسه غیردولتی خود را تحویل داد و 

کلاً فعالیت مدرسه متوقف شد.

معاون اول رئیس جمهور گفت: هم اکنون برای 
منافقیــن پرونده های حقوقی ایجاد شــده که 
خوشبختانه معاونت حقوقی ریاست جمهوری در 
دولت سیزدهم پیگیری های لازم در این زمینه 

را انجام داده است.
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور در همایش 
ملی آموزش مدیــران و کارشناســان حقوقی 
دستگاه های اجرایی، با اشاره به اینکه کشور در 
طول دهه های گذشــته حوادث بسیار زیادی را 
پشت سر گذاشــته که به تبع آنها حقوقی برای 
مردم و کشــور به وجود آمده اســت، بیان کرد: 
تاکنون اهمیت یک معاونت حقوقی مستقل در 
بدنه وزارتخانه ها به خوبی درک نشده و در اکثر 
بخش های دولت در زمینه اعاده حقوق دعاوی 
و دادرسی مشــکلات زیادی داریم تا جایی که 
در برخی از حوزه ها کارشناســان غیرمتخصص 
در حوزه حقوقی به کار گرفته شده اند که دولت 
و رئیس جمهور بــا دســتورات و پیگیری های 
ویژه ای به دنبال تقویــت واحدهای حقوقی در 

دولت هستند.
وی با اشــاره به اهمیت نهادها و مجامع حقوقی 
در عرصه بین الملل تأکید کرد: تجربه ســالیان 
گذشته نشان می دهد که می توان با بکارگیری 
نیروهای زبده، کارشناس و متخصص در حوزه 
حقوق بین الملل و دعاوی بین المللی از حقوق 

کشور و مردم دفاع کرد.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: کشور به 
دلیل عدم شناخت از مسائل حقوقی و حقوقدانان 
در رعایت حقوق مردم و حکومت با آسیب های 
زیادی مواجه شــده اســت. مخبر ادامه داد: با 
پیگیری حقوق بین الملل می توانســتیم برای 
آســیب دیدگان حوادث مختلف حق پیگیری و 
برای مداخله کنندگان تبعات حقوقی ایجاد کنیم 
اما در ایــن زمینه کار چندانی صــورت نگرفته. 
هم اکنون برای منافقین پرونده های حقوقی ایجاد 
شده که خوشــبختانه معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری در دولت سیزدهم پیگیری های لازم 

در این زمینه را انجام داده است.
وی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود 
با تسلیت حادثه تروریســتی شاهچراغ و کشته 
و زخمی شدن چند تن از هموطنان کشورمان، 
به تبیین و تشــریح برنامه های دولت در ســال 
جاری در ســه حوزه مهار تورم، رشــد تولید با 
اولویت های ترانزیت و لجســتیک، نفت و گاز، 
صنعت و معدن و پروژه های ویــژه و همچنین 
توسعه دیپلماســی اقتصادی پرداخت و گفت: 
برنامه کنترل مهار تــورم و نقدینگی در دولت 
ناشی از برخی ناترازی هاست که از اسفند سال 
گذشته تاکنون روند کاهشــی داشته است. ما 
توانســته ایم رشــد نقدینگی را در کشور از ۴۰ 

درصد در زمان روی کار آمدن دولت به ۲۵ درصد 
برسانیم که انتظار دولت این است این روند ادامه 

داشته باشد.
معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: شاخص 
تــورم تولیــد و مصرف کننده نیــز در مجموع 
به صورت ماهانــه روند کاهشــی داشــته و با 
بهره گیری از ظرفیت ها و پتانسیل های خدادادی 
کشــور در زمینه رشــد تولید و اجرای منویات 
مقام معظم رهبری به شاخص های بسیار خوبی 

دست یافته ایم.
مخبر با اشاره به برنامه هایی در حوزه نفت و گاز 
ادامه داد: از مجموع هشتاد و سه طرح دولت به 
ارزش ۳۶ میلیارد دلار سرمایه گذاری، تعداد ۶۷ 
طرح با ارزش بیش از ۱۵ میلیــارد دلار تا پایان 

سال جاری بهره برداری می شود.
وی همچنیــن درخصوص برنامه های توســعه 
حمل و نقل هوایــی و ریلی دولت مردمی تأکید 
کرد: با پیگیری دیپلماســی اقتصــادی دولت 
ســیزدهم تاکنون چهل هواپیما به کشور وارد 
شــده و همچنین ۹۳8 کیلومتر راه و راه آهن با 
۷۵۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری تا پایان سال 

۱۴۰۲ قابل افتتاح است.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با اشــاره به 
الزام قانونی، مصوبه مجلس و همچنین نیاز کشور 
برای ساخت چهارمیلیون واحد مسکونی ادامه 
داد: ساخت یک میلیون و ۴۷۰ هزار واحد مسکن 
شروع شده اســت. مخبر اظهار داشت: در طرح 
کالابرگ وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز با 
طرح کالابرگ ۲۵ درصد به یارانه سه دهک اول 
کشور اضافه می شود و یازده قلم کالای اساسی به 
قیمت سال گذشته تا انتهای سال جاری به اقشار 
آسیب پذیر و ســه دهک اول جامعه اختصاص 

خواهد داشت.
همچنین در این مراسم رحیمی وزیر دادگستری 
با اشــاره به وظایف و مســئولیت های سنگین 
بخش حقوقی دولت در دعاوی و دادرســی های 
حقوقی گفت: اصلاح قوانین یکی دیگر از وظایف 
مهم بخش های حقوقی دولتی است که باید در 
مسائلی که اختیارات دستگاه ها محدود می شود 
معاونت های حقوقــی دولــت و وزارتخانه ها با 
پیگیری های مکرر اجــازه ندهند حقی از دولت 

تضییع شود.
وی همچنین با اشاره به اهمیت برگزاری جلسات 
هم اندیشی بین واحدهای حقوقی وزارتخانه های 
دولت ادامــه داد: با دســتورات و پیگیری های 
معاون اول رئیس جمهور و معاون حقوقی ریاست 
جمهوری تفاهم نامه ای بین دولت و قوه قضاییه 
برای ایجاد هماهنگی های حقوقی بین این دو قوه 
برای حل و فصل مســائل در مسیر قانونی آماده 

شده است.

مخبر: برای منافقین پرونده های حقوقی تشکیل شده استصدور ۱3۰ هزار جلد گذرنامه اربعین
سياسیفرهنگی 

تدارک حضور 4۰۰ سخنران در مواکب اوقاف

3 کارخانه تولید کاغذ تحریر فعال شد
تعیین تکلیف مدارس غیردولتی مدیران آموزش  و پرورش



اقتصاد2
ایران

افزایش قیمت بنزین در دستور 
کار نیست

وزیر نفت گفت: شــاید صدها بار تکرار کردیم. 
خیال مردم عزیز راحت باشد هیچ گونه افزایش 
قیمت بنزین در دستور کار نیست دولت اصلا 

چنین برنامه ای ندارد.
جواد اوجی وزیر نفت در پایان جلسه هیات دولت 
با حضور در جمع خبرنگاران در مورد شــایعه 
افزایش قیمت بنزین گفت: این روزها شایعات 
زیادی در مورد قیمت بنزین مطرح می شود من 
چند بار هم خودم و و هم همکارانم در این باره 
صحبت کردیم. شــاید صدها بار تکرار کردیم. 
خیال مردم عزیز راحت باشد هیچ گونه افزایش 
قیمت بنزین در دستور کار نیست دولت اصلا 

چنین برنامه ای ندارد.
وی افزود: خواهشم از هموطنان این است که 
به این شایعات گوش نکنند  الحمدلله در مورد 
تامین بنزین جای نگرانی نیست.  پالایشگاه های 
ما حداکثر ظریفیت تولیــد را انجام می دهند. 
لجستیک قوی برای توزیع بنزین در جایگاه های 
سراسر کشور داریم روال عادی تامین سوخت 
انجام می شود. ما نسبت به پارسال ۱۵۰ میلیون 

لیتر بیشتر ذخیره سوخت بنزین داریم.
وزیر نفت یادآور شد: در مورد کاهش کارت های 
ســوخت بر اســاس قانون، مجلس در بودجه 
۱۴۰۲ وزارت نفت را موظــف کرد که جهت 
ســوخت گیری مردم باید از کارت شــخصی 
خود استفاده کنند. ما به تکلیف مجلس عمل 
می کنیم هیــچ جایگاهی اینطور نیســت که 
بگوینــد کارت نداریم، تعــداد کارت ها را کم 

کردیم.
اوجی خاطرنشان کرد: شاید شروع کار ما ۱۷ 
درصد مردم از کارت شــخصی خود استفاده 
می کردند، امروز بیش از ۷۵ درصد مردم از این 
کارت های شخصی استفاده می کنند کارت های 
جایگاه را هم گذاشتیم برای آنها که کارت شان 
گم می شود یا یادشان می رود با خود به جایگاه 
ببرند و برای موارد اضطراری است. این مصوبه 
مجلس اســت جایگاه ها تامین بنزین ردیف 
است هیچ جایگاهی حق ندارد بگوید من کارت 
سوخت ندارم، بازرسان شرکت نفت و شرکت 

پالایش و پخش سرکشی می کنند.
وی در مورد قطع واردات بنزین از روسیه گفت: 
تامین بنزین  ما از تمام پالایشگاه های خودمان 
است ما ۱۰ پالایشگاه نفتی در کشورداریم که 
همه دارند کار می کنند و تامین بنزین کشور 

را بر عهده دارند.

صادرات روزانــه ۱.۵ میلیون 
بشکه نفت ایران به چین

موسسه کپلر در جدیدترین گزارش خود اعلام 
کرد در ماه جاری میلادی )آگوست( صادرات 
نفت ایران به چین به روزانه ۱.۵ میلیون بشکه 
افزایش یافته است. این گزارش نشان می دهد 
ادعای غربگرایان داخلی درباره تخفیف روسیه 
به چین برای ربودن سهم ایران از این بازار کاملا 

دروغ بوده است.
موسســه کپلر که یکی از موسسات معتبر در 
زمینه رصد محموله های نفتی در جهان به شمار 
می رود، در گزارش خود اعلام کرد: ایران امسال 
صادرات نفت خود را افزایش داده اســت زیرا 
از نظر ژئوپلیتیکی قوی تر شده است و بیشتر 
محموله ها به چین می روند. طبق این گزارش، 
چین به عنوان بزرگترین واردکننده نفت جهان 
در این ماه حدود ۱.۵ میلیون بشکه در روز نفت 

خام از ایران وارد کرده است.
این موسســه در گزارش خود همچنین اعلام 
کرد: در ۷ ماه ســال جاری میلادی میانگین 
صادرات نفت ایران به چین ۹۱۷ هزار بشکه در 
روز بوده که بالاترین رقم در نمودار کپلر از سال 

۲۰۱۳ تاکنون است.
این گزارش همچنین می افزاید: معامله گران 
گفتند که دو گرید اصلی ایران در حال حاضر با 
تخفیف بیش از ۱۰ دلار در هر بشکه نسبت به 
برنت معامله می شوند که ارزان تر از انواع روسی 
هستند. ادعای ربودن بازار نفت ایران در چین 

توسط روسیه دروغ از آب درآمد
سال گذشته بود که برخی رسانه های داخلی 
خبرهای متعددی از تخفیف روســیه به چین 
برای ربودن سهم ایران از بازار نفت این کشور 
منتشر کردند. آمار جدید کپلر از صادرات نفت 
ایران به چین نشان می دهد ادعای این رسانه ها 
کاملا کذب بوده اســت. آمارهای این موسسه 
نشان می دهد روند صادرات نفت ایران به چین 
نه تنها کم نشده، بلکه به بالاترین رقم در حداقل 

ده سال اخیر رسیده است.

اخبار

رئیس جمهور آزادســازی 
بخشی از منابع ارزی کشور 
را جلوه ای از دستاوردهای 
دیپلماســی عزتمندانه در 
مقابل دیپلماسی ملتمسانه 
عنوان و تصریح کرد: همه منابع ارزی آزادشده صرف 
پشتیبانی از رونق تولید خواهد شد. آیت الله »سید 
ابراهیم رئیسی« در جلسه هیأت دولت، آزادسازی 
بخشــی از منابــع ارزی کشــورمان را »اقدامی 
ارزشــمند«، »مایه افتخار« و »در راستای تأمین 
منافع ملــی« ارزیابی کرد و گفت: دســتاوردهای 
مرتبط با امنیت و منافع ملی را نباید به تحلیل های 

حزبی و جناحی تقلیل داد.
وی افزود: امروز موضوع مهم درباره این منابع، نحوه 
هزینه کرد آنهاست که دولت عطف به تأکید رهبر 
معظم انقلاب بر حمایت از تولیــد، تلاش خواهد 
کرد همه این منابع در راستای پشتیبانی از تولید 
و طرح های دارای توجیه اقتصادی در زمینه رشد 

تولید هزینه شود.
رئیس جمهــور در بخــش دیگری از ســخنانش 

درباره جایگاه و اقتضای بخــش حقوقی در دولت 
و دســتگاه های دیگر در تطبیق دقیق تصمیمات، 
مصوبــات و عملکردها بــا قانون اظهار داشــت: 
بخش های حقوقی دستگاه های اجرایی و در رأس 
آنها معاونت حقوقی ریاســت جمهوری موظفند 

تصمیمات و مصوبات را به دقــت با قوانین مربوط 
تطبیق دهند تا هیچ تناقضی با قانون نداشته باشد.

آیت الله رئیســی در ادامه به نگاه و انتظار مردم از 
دولت مردمی در زمینه ســلامت اداری اشاره کرد 
و مبارزه با فساد را اصلی اساسی در دولت سیزدهم 

دانست و از مســئولان و مدیران دولت خواست که 
نسبت به وقوع فساد و شــکل گیری روابط ناسالم، 
پارتی بازی و رشوه حساس باشــند و اجازه رخداد 

هیچ گونه مفسده ای را ندهند.
رئیس جمهور در ابتدای این جلســه با پاسداشت 
ســالروز پیروزی رزمندگان حــزب الله لبنان در 
جنگ ۳۳ روزه، این پیروزی را ثمره صبر و بصیرت 
نیروهای مقاومت دانست و اظهار داشت: عملکرد 
آزادگان سرافراز کشورمان در دفاع مقدس و دوران 
اسارت، جلوه درخشان دیگری از صبر و بصیرت بود 

که برای ما درس آموز و افتخارآفرین است.
آیت الله رئیسی همچنین با تسلیت و ابراز همدردی 
دوبــاره با خانــواده شــهدا و مجروحیــن حادثه 
تروریستی روز یکشنبه در حرم شــاهچراغ )ع( و 
قدردانی از حضور باشــکوه مردم در مراسم تشییع 
پیکر این شهدا، از اقدام شــجاعانه و شرافتمندانه 
یکی از نیروهای خدوم حرم متبرک حضرت احمد 
ابن موسی )ع( در مواجهه با فرد تروریست تجلیل 
کرد. در این جلســه همچنین استاندار سیستان و 
بلوچستان گزارش مفصلی از روند توسعه و اقدامات 
انجام شده برای رشــد و پیشرفت اســتان و رفع 

مشکلات پیش رِوی این روند ارائه کرد.

رئیس جمهور:

منابعارزیآزادشدهصرفرونقتولیدمیشود

صرفه جویی ۲ میلیارد دلاری 
واردات گندم

معاون وزیر جهاد گفت: در ۲ سال اخیر با کاهش 
پنج میلیون تنی واردات گندم، توانستیم ۲ میلیارد 
دلار صرفه جویی ارزی داشــته باشــیم. علیرضا 
مهاجر درباره میزان خرید گنــدم و زمان بندی 
خودکفایی گفــت: با اقدامــات حمایتی دولت 
ســیزدهم افزایش تولید تنها مربوط به محصول 
گندم نیست، بلکه در بقیه کالاهای اساسی مانند 
شکر، برنج، جو، پنبه و دانه های روغنی نیز روند 
افزایش تولید و عملکرد در واحد سطح را شاهد 
هستیم. به گفته او، برداشت گندم تا پایان مرداد 
انجام می شــود و فرآیند خریــد تضمینی تا ۱۵ 

شهریور ادامه خواهد داشت.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی با بیان 
اینکــه در محصول گندم بدون افزایش ســطح 
زیرکشت، عملکرد افزایش پیدا کرده است، گفت: 
این دستاورد به دلیل توجه ویژه کشاورزان به علم 
تغذیه گیاهی و اجرای کشت قراردادی در یکی 
دو سال اخیر اســت. او ادامه داد: در گندم علاوه 
بر تغذیه، موضوع بذر و مبارزه با آفات، بیماری ها، 
علف های هرز و آبیاری هــای نوین مانند آبیاری 
تیپ نیز اهمیت دارد؛ زیرا علاوه بر صرفه جویی در 

مصرف آب، راندمان تولید نیز رشد داشته است.
مهاجر افزود: آمار خرید تضمینی گندم در سال 
۱۴۰۰ حدود ۴.۵ میلیون تن و در ســال ۱۴۰۱ 
نزدیک به ۷.۵ میلیون تن بوده است؛ بر این اساس 
خرید تضمینی گندم امسال نسبت به سال ۱۴۰۰ 
حدود ۱۱۴ درصد و نسبت به سال ۱۴۰۱ نزدیک  

به ۴۱ درصد رشد داشته است.
او گفت: حمایت دولت سیزدهم از کودهای پایه 
منجر بــه افزایش تولید گندم و ســایر کالاهای 
اساسی شــده اســت و اگر دولت این حمایت را 
قطع کند، به  طور حتم خریــد تضمینی گندم 
کاهش می یابد. مهاجر گفت: به دلیل اســتمرار 
خشکســالی ها و کاهش بارندگی در استان های 
مختلف کشور، عملکرد تولید گندم امسال فقط در 
سطح یک میلیون هکتار بالای پنج تن در هکتار 
بوده و در بقیه اراضی زیر چهار تن در هکتار بوده 
اســت و اگر میزان عملکرد در هکتار به ۶ تن در 
هکتار برسد کشــور برای همیشه به خودکفایی 

می رسد.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی درباره 
میزان واردات امسال با توجه به خرید خوب گندم، 
افزود: در سال های گذشته که میزان خرید گندم 
پایین بود، بخشی از نیاز کشــور از محل واردات 
تامین می شد اما برآوردها نشــان می دهد که تا 
پایان فصل برداشــت خرید گندم کشور به ۱۰ 
میلیون تن برسد که منجر به خودکفایی در گندم 

نان خواهد شد.
او ادامه  داد: برای تامین گندم نان نیازی به واردات 
نیست، بلکه در نهایت برای صنف و صنعت بین 
۱.۵ تا ۲ میلیون تن گندم نیاز داریم که باید از محل 
واردات تامین شود. این مقام مسئول گفت: در دو 
سال اخیر با کاهش پنج میلیون تن واردات گندم، 
توانستیم ۲ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی داشته 
باشیم. مهاجر خواستار احیای ردیف بودجه گندم 
شد و گفت: در سال های گذشته گندم دارای ردیف 
بودجه بود که حذف شد، بنابراین از دولت انتظار 
می رود که برای خودکفایی در تولید این کالای 

اساسی ردیف بودجه آن احیا شود

۳۹۲ هزار قطعه یدکی خودرو 
ساماندهی شد

معاون صنایع عمومــی وزارت صمت گفت: 
اکنون در حوزه شناسه کالا ۳۹۲ هزار قطعه 

یدکی خودرو ساماندهی شده اند.
مهدی برادران معاون صنایع عمومی وزارت 
صمت گفت:خوشبختانه بازار قاچاق قطعات 
تقلبی کاهش پیدا کرده، از این رو رشد تولید 
قطعات اصل و قطعات داخلی پیشرفت خوبی 

داشته است.
او  حداقل ضمانت کالاها را ۹ ماه اعلام کرد و 
افزود: رضایت مندی مشتریان در مقایسه با 
سال های قبل هم افزایش داشته است چراکه 
استاندارد ها با همکاری سازمان ملی استاندارد 

بعد از ۱۰ سال به روز رسانی شد.
برادران گفت: هر کالا یک شناســه رهگیری 
دارد و این شناسه مختص آن کالاست که در 
این صورت مردم از اصل بودن کالای خریداری 
شده مطمئن می شــوند، همچنین اکنون در 
حوزه شناســه کالا ۳۹۲ هــزار قطعه یدکی 

خودرو ساماندهی شده اند.
او گفت: خریــداران از طریق کــد رهگیری 
می توانند پس از خرید از ســامانه  ضمانتنامه 
دریافت کنند تا این شناسه فروش، تبدیل به 

شناسه ضمانت کالا شود.

اخبار
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سازمان بازرسی کل کشور می گوید بلوکه کردن بخشی از تسهیلات 
اعطایی به مشتریان توسط بانک ها غیرقانونی و ممنوع است.

سازمان بازرسی کل کشور اعلام کرد: با توجه به دریافت گزارش های 
مردمی مبنی بر مسدود کردن بخشــی از تسهیلات توسط برخی از 
بانک های کشور در فرآیند پرداخت وام و ایجاد نارضایتی در بین مردم، 

سازمان بازرســی کل کشــور به این موضوع ورود کرد. در بررسی ها 
مشخص شــد که برخی از بانک ها بخشی از تســهیلات اعطایی به 
مشتریان را به صورت وثیقه نقدی و در قالب سپرده، بلوکه می کنند در 
حالی که این امر ممنوع است. در این راستا سازمان بازرسی کل کشور 
با ارسال نامه ای به مسئولان امر هشدار داد و خواستار پیگیری موضوع 

شد. سازمان بازرسی کل کشور از مردم درخواست کرد چنانچه پس 
از مراجعه به شعب بانکی به منظور اخذ تسهیلات با مواردی از قبیل 
مسدودی بخشی از تسهلات مواجه شدند؛ مراتب را از طریق تلفن ۱۳۶ 
و یا با مراجعه به ســامانه Bazresi.ir به سازمان بازرسی کل کشور 

اعلام و تا حصول نتیجه پیگیری کنند.

مسدودی بخشی از تسهیلات به عنوان وثیقه ممنوع است
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دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی 
و تجهیزات پیشــرفته صنعتــی معاونت علمی 
ریاســت جمهوری واردات رســمی کشــور در 
این حوزه را ســالانه ۲۵۰ میلیــون دلار عنوان 
کرد و افزود: ما درصدد هســتیم ایــن میزان را 
 طی مدت ۵ ســال صــادرات به یــک میلیارد 

دلار ارتقاء دهیم.
محمدمهدی هادوی به تشــریح برنامه های این 
ســتاد پرداخت و گفت: حوزه ماشین ســازی و 
تجهیزات پیشــرفته صنعتــی، محصول محور و 
صنعت ساز است؛ از این رو به دنبال تولید تجهیزات 
خوب و راه اندازی خط تولیــد در صنایعی چون 
غذایــی، نفت و گاز و لــوازم خانگی هســتیم تا 
بتوانیم با استفاده از فناوری های روز ارزش افزوده 

تولیدکنندگان دانش بنیان را افزایش دهیم. 
وی اضافه کــد: در حال حاضر ۱۸۴۵ شــرکت 
دانش بنیان داریم که هنوز وارد فاز تجاری سازی 

نشده اند. قصد داریم این شرکت های سنتی را به 
شرکت های دانش بنیان صنعتی تبدیل کنیم. وی 
افزود: هم اکنون ۸ درصد شــرکت های ما فناور 
هســتند که برای ما ارزش بالایی دارند، ولی باید 

تلاش شود تعداد آنها افزایش یابد.
هادوی با بیان اینکه در صنعت ماشین سازی تعداد 
۶ هزار شــرکت اعم از دانش بنیــان و غیر دانش 
بنیان دارای پروانه بهره برداری هستند، ادامه داد: 
همچنین تعداد ۲۵۰ هزار نفر به طور مستقیم در 
صنعت ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته مشغول 

به فعالیت هستند.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی 
و تجهیزات پیشــرفته صنعتی، میزان تولیدات 
صنعتی در این حــوزه را ۳ میلیارد دلار ذکر کرد 
و یادآور شــد: میزان واردات کشور در این زمینه 
بین ۵ تا ۸ میلیارد دلار است که باید بازار واردات 
را به محصولات تولید داخل اختصاص دهیم، البته 

این گفته به معنای محدودسازی واردات نیست، 
بلکه از این ظرفیــت می تــوان در زمینه انتقال 

فناوری های نو و جدید هدف گذاری کرد.
وی توســعه بازار صادراتــی را از برنامه های این 
ســتاد ذکر کرد و گفت: ما با در اختیار داشــتن 
ماشــین آلات و تجهیزات پیشــرفته می توانیم 
محصولات با کیفیت، رقابت پذیرتر و با قیمت تمام 
شــده ارزان تری تولید کنیم، در غیر این صورت 
بعید به نظر می رسد که بتوانیم با کشورهای دیگر 

رقابت کنیم.
وی واردات رسمی کشــور در این حوزه را سالانه 
۲۵۰ میلیون دلار عنوان کرد و افزود: ما درصدد 
هستیم این میزان را طی مدت ۵ سال صادرات به 
یک میلیارد دلار ارتقاء دهیــم. به گفته این مقام 
مسؤول بر اساس ســند راهبردی ماشین آلات و 
تجهیزات پیشــرفته که در مدت ۲ سال تحقیق 
در سال ۱۴۰۰ به تصویب شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی رســید، نفوذ فناوری در صنایع، توسعه 
بازار دانش بنیان در داخل و خارج، مهارت افزایی 
و توسعه کسب وکارها از ماموریت های این ستاد 

به شمار می رود.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی 
و تجهیزات پیشرفته صنعتی، ادامه داد: در وزارت 
علوم بورســیه صنعتی اجرایی می شود و طی آن 
اساتید دانشگاهی دو سال در صنعت مشغول به 
کار می شوند، ولی در برنامه ای که ما تدوین کردیم، 
در تلاش هســتیم تا صنعتگــران در بخش های 
دانشگاهی وارد شوند. وی اهمیت این برنامه را در 
توسعه مهارت افزایی و دانش آموزی در حوزه های 
صنعتی دانست و گفت: در این برنامه صنعتگران 
بورسیه مراکز تحقیقاتی می شوند و در این زمینه 
با برخی از دانشــگاه ها همچــون فنی وحرفه ای 
 و علمــی کاربــردی هماهنگی هایــی صــورت 

گرفته است.

وزیر کار گفت: امسال دولت برای ایجاد اشتغال ۲۰هزار میلیارد تومان اعتبار 
تصویب کرده و سهم بانک ها نیز مشخص شــده است که با این میزان اعتبار 
اشتغال قابل توجهی ایجاد خواهد شد. نرخ بالای بیکاری جوانان، نرخ بالای 
بیکاری فارغ  التحصیلان، پایین بودن نرخ مشارکت و افزایش جمعیت غیرفعال، 
افزایش میانگین سنی جمعیت شاغل، عدم توازن منطقه  ای بیکاری، افزایش 
عدم تطابق شغلی، نرخ بالای بیکاری پنهان، سهم بالای اشتغال غیررسمی و 
پدیده شاغلین فقیر از مهم ترین چالش  های بازار کار کشور به شمار می  روند. 
اهمیت ایجاد اشتغال در ایجاد ثبات اقتصادی جامعه موضوعی غیر قابل انکار 
است. توجه هرچه بیشتر به موضوع اشتغال در جامعه می تواند منجر به افزایش 
سطح رفاه عمومی و توسعه همه جانبه در جامعه شود. در کشورهای مختلف از 
طریق علمی به این مسئله پرداختند و ارتباط معنی داری بین اشتغال و اشتغال 
پایدار با توانمندسازی منابع انسانی و مدلهای استادشاگردی و انکیباتورها و 

زنجیره ارزش و زنجیره تأمین و... تعریف نموده اند.
نیروی انسانی یکی از مهمترین و اساسی ترین عوامل تولید است که از طریق 
مشارکت در تولید چه به لحاظ یدی و فیزیکی و چه به لحاظ فکری و مدیریتی و 
تکنولوژی نقش مهمی در روند تولید ایفا می کند. کشورهایی که در برنامه ریزی 
برای تربیت نیروی انسانی موفق تر باشند مســیر اقتصادی روشن تری دارند. 
یکی از دغدغه های اساسی برنامه های توسعه در کشور نیز تلاش برای کاهش 

معضل بیکاری است که همواره به عنوان یکی از اهداف مهم این برنامه ها بوده 
است. سید صولت مرتضوی, وزیر کار با بیان اینکه بزرگترین چالش اشتغال زایی 
و کارآفرینی در کشور ساختار آموزشی کشور است، گفت: تدوین و ترسیم نظام 
استادشاگردی و توسعه مراکز آموزش جوار کارگاهی محور برنامه های سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای قرار گرفته است. مرتضوی بر اصلاح قوانین و مانع زدایی 
از اشتغال آفرینی نیز تأکید کرد و اظهار داشــت: برنامه دولت بهبود محیط 
کسب و کار برای بخش خصوصی اســت و ما هم ناظر بر عملکرد دستگاه های 
متولی و حامی کارآفرینان کشور هستیم. مرتضوی با اعلام این که "سال گذشته 
فراتر از وعده دولت بیش از یک میلیون فرصت شغلی ایجاد شد"، گفت: سال 
 ۱۴۰۲ نیز درصدی بیشتر از سال گذشــته برای ایجاد اشتغال هدف گذاری
شده است. طی چند روز گذشته نشست »بررسی عملکرد اعطای تسهیلات 
تکلیفی موضوع بند الف تبصره )۱۸( و بند ب تبصره )۱۶( قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲« برگزار شــد که  علاوه بر وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
»سیدمرتضی بختیاری« رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره(، »علی محمد 
قادری« رئیس ســازمان بهزیســتی کشــور، معاون و نمایندگانی از وزارت 
 کشــور، مدیران عامل و نمایندگان بانک مرکزی و بانک های  عامل کشــور 

حضور داشتند.
صولت مرتضوی, وزیر کار در این نشست گفت: رئیس جمهور چند مسئله را 

به عنوان اهداف اصلی دولت در نظر دارند که یکی از آن ها ایجاد سالیانه یک  
میلیون فرصت شغلی است. طبق گزارش مرکز آمار ایران، از بهار ۱۴۰۱ تا بهار 
۱۴۰۲، نرخ بیکاری یک  درصد کاهش یافت.مرتضوی، از ایجاد اشتغال به عنوان 
یکی از شاخصه های اصلی عدالت نام برد و گفت: اگر عدالت را هدف غایی ایجاد 

جمهوری اسلامی بدانیم، شاخصه اشتغال، آن را ارزیابی می کند.
وی با تأکید بــر اینکه اشــتغال، حیات بخش و عزت آفرین اســت، گفت: 
اشــتغال، احســاس غرور و شــادابی برای جامعــه به ارمغان مــی آورد و 
اگر ما وظیفه اشــتغال زایی را به درســتی انجام دهیــم، امنیت اجتماعی 
جامعه را تضمین کرده ایــم. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی با ابراز اینکه 
"طبق گزارش مرکز آمار ایران شــاهد کاهش یک درصــدی نرخ بیکاری 
در بهار امســال نســبت به مدت مشابه ســال گذشته هســتیم"، اضافه 
 کرد: نــرخ بیکاری امســال کمتریــن نرخ بیــکاری در چنــد دهه اخیر 
بوده است. وی درباره مشکلات در حوزه تولید گفت: نباید کارخانه ای تعطیل 
شود و رئیس جمهور تأکید دارد که کارگر تخلف نمی کند و باید با متخلف 
برخورد شود؛ تولید هم سزاوار مجازات نیست و نباید با تولید برخورد کنیم. 
امسال دولت برای ایجاد اشتغال ۲۰هزار میلیارد تومان اعتبار تصویب کرده و 
سهم بانک ها نیز مشخص شده است که با این میزان اعتبار اشتغال قابل توجهی 

ایجاد خواهد شد.

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان تهران با اشاره 
به بروکراسی شدید در بخش ســاخت و ساز، گفت: 
سازندگان به عنوان بازوی کمکی دولت و عامل چهارم 
در اجرای پروژه های ســاخت مسکن نقش موثری 
دارند. شهاب سعادت نژاد با اشاره به برنامه دولت برای 
ساخت سالانه یک میلیون مسکن، اظهار کرد: بهترین 
روش برای ساخت مسکن اعتماد به بخش خصوصی 
و انبوه سازان وسازندگان واگذاری زمین های مناسب 
به آنها وصدور ســریع مجوزات و ساخت به صورت 

مشارکت است.
وی با بیان این که این امر مهم در دیدار انبوه ســازان 
سراسر کشور با وزیر راه و شهرسازی توسط وی اعلام 
شــد، ادامه داد: یکی از موانع عدم اجرای کامل طرح 
نهضت ملی بروکراسی شــدید در صدور پروانه ها و 
مجوزات مربوط به ساخت است که در بعضی از استانها 

تا یک سال نیز زمان می برد. وی افزود: یکی دیگر از 
مشکلات عدم تخصیص به موقع و کامل وام اینگونه 
پروژه ها از طرف بانک هاســت، با توجــه به به تورم 
موجود در کشور تزریق دیرهنگام منابع مالی یا صدور 
مجوزات و توقف عملیات ساختمانی می توانند ضرر 
های جبران ناپذیری به پروژه ها وارد کند و هزینه های 
ساخت را بالاتر از قیمت اولیه ببرد که این امر باعث 
عدم توانایی اجرای پروژه ها با قیمت های مصوب و 

توقف پروژه هاست.
وی یکی از راهکارها برای تسریع در ساخت واحدهای 
نهضت ملی مسکن را استفاده از توانایی ها و تجربیات 
و  تخصص انجمن های تخصصی حوزه مسکن اعلام 
کرد و گفت: سازندگان به عنوان بازوی کمکی دولت 
و عامل چهارم در اجرای پروژه های ساخت مسکن 

نقش موثری دارند.

وزیر جهادکشــاورزی گفت: تا کنــون نزدیک به 
۱۰ میلیــون تن خرید گندم انجام شــده اســت 
و طی شــنبه تا یکشــنبه هفته بعد این میزان با 
 روند فعلی از ۱۰ میلیون تــن هم عبور می کند که 

یک رکورد است.
محمدعلی نیکبخت در حاشــیه جلســه هیئت 
دولــت در جمــع خبرنــگاران اظهار کــرد: در 
 تیرماه ۱۳۱ میلیــون و ۸۰۰ هــزار جوجه ریزی 

داشتیم . 
در مرداد هم به همین ســمت می رویــم. این در 
صورتی اســت که در ۱۰ تا ۱۲ ماه گذشته چنین 
میزانی نداشته ایم. تأکید ما بر تأمین به موقع نهاده ها 
است تا با افزایش سقف جوجه ریزی در داخل کشور 

نیاز را تأمین کنیم.
وی افزود: واقعاً امکان تأمین همه گوشــت مرغ و 

گوشــت قرمز مورد نیاز برای جمعیت حدود ۸۵ 
میلیون نفری کشــور با واردات ممکن نیست و بر 
همین اساس وزارت جهادکشاورزی تلاش خود را 
بر تولید داخلی و حمایت از تولیدکنندگان ایرانی 

قرار داده است.
وزیر جهادکشاورزی درباره خرید تضمینی گندم 
هم اظهار کرد: تا الان نزدیک بــه ۱۰ میلیون تن 
خرید گندم انجام شده است و طی شنبه تا یکشنبه 
هفته بعد این میزان با روند فعلــی به ۱۰ میلیون 
تن هم عبور می کند که یک رکورد اســت. از ۱۱ و 
نیم میلیون تن نیاز کشــور ما ۱۰ میلیون تن را در 
کشــور تولید می کنیم. بازپرداخت آن هم با تأکید 
رئیس جمهوری به ســازمان برنامه و بودجه مبنی 
بر اینکه طلب کشــاورزان دیون ممتازه است، در 

اولویت قرار دارد.

صادرات تجهیزات صنعتی به ۱میلیارد دلار خواهد رسید

۲۰هزار میلیارد تومان اعتبار اتشغالزایی تصویب شد

هدف گذاری ایجاد بیش از یک میلیون شغل

خرید تضمینی گندم در آستانه رکوردشکنی استورود انبوه سازان سرعت ساخت نهضت مسکن را افزایش می دهد
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3 بازار

شریعتی نیاسر با بیان اینکه هیچ کمبودی در ذخایر بنزین نداریم، 
گفت: تدبیر دولت محدود کردن کارت های ســوخت است. مالک 
شریعتی نیاسر عضو کمیسیون انرژی مجلس درباره مشکل به وجود 
آمده در خصوص توزیع بنزین در جایگاه های ســوخت گفت: آنچه 
وزارت نفت در خصوص بنزین انجــام می دهد مصوبه قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ اســت و آنجا هم گفته نشــده که کارت های سوخت 

جایگاه ها به طور کلی جمع آوری شود.
وی ادامه داد: مجلس مصوب کرد وزارت نفت اقداماتی را انجام دهد 
که در نتیجه آن استفاده از کارت های شخصی سوخت به ۹۰ تا ۹۵ 
درصد برسد، چون تا قبل از این مردم در سال گذشته بنزین ۱۵۰۰ 
تومانی را با کارت خود می زدند، اما بنزین سه هزار تومانی را با کارت 
خود نمی زدنــد و با کارت جایگاه ها می زدنــد. رئیس کمیته انرژی 
برنامه هفتم اضافه کرد: اســتفاده از کارت سوخت برای بنزین نرخ 
دوم برای خودرو های شخصی زیر ۱۰ درصد بود لذا در مجلس تکلیف 
کردیم که وزارت نفت اقدامی انجام دهد تا اســتفاده از کارت های 
شخصی به ۹۰ الی ۹۵ درصد برسد البته ما تکلیف نکردیم که کارت 

جایگاه ها جمع شود.

شریعتی نیاســر بیان کرد: تدبیر دولت این است که تعداد کارت ها 
در جایگاه ها و میزان ســوختگیری در هر بار سوختگیری با کارت 
جایگاه هــا را محدود کند تــا افراد ترغیب شــوند بــا کارت خود 
ســوختگیری کنند، چون این امر به تجمیع اطلاعات و کامل بودن 
اطلاعات سوختگیری خودرو ها کمک می کند و به نحوی هم کمک 

می کند تا قاچاق کمتر شود.
وی ادامه داد: برای مثال اگر من از کارت خودم استفاده کنم سهمیه ام 
تمام می شود و نمی توانم بدهم به لب مرز برود و سوختگیری شود و 
قاچاق اتفاق بیفتد البته به نظر نمایندگان کار های دیگری هم باید 
انجام شود که در جلسات آن ها را دنبال می کنیم، اما هیچ موضوعی 
ناظر به کاهش ذخایر مطرح نیســت و هیچ کمبودی در ســوخت 

نداریم.
عضو کمیســیون انرژی مجلس اظهار کرد: حدود صد میلیون لیتر 
تولید پالایشگاه های ما اســت و حدود هفت الی هشت میلیون لیتر 
تولید پتروشیمی هاست و یک ناترازی تقریبا ۱۰ میلیون لیتری در 
روز داریم که از محل واردات جبران می شود. نماینده مردم تهران، 
شمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس گفت: اقدام اصلی 

که دولت باید انجام دهد این اســت که باید به سمت سیاست های 
غیرقیمتی برود که مصرف بنزین را کاهش دهد که راه حل های آن 

وجود دارد و پیگیری می کنیم تا اتفاق بیفتد.
شریعتی نیاســر تصریح کرد: سیاســت های غیرقیمتی بخش های 
مختلفی دارد مثل انتقال کارت سوخت به کارت های بانکی که هم 
رصد بهتری داشته باشد و هم توزیع بنزین بر اساس کد ملی باشد و 
نه بر اساس خودرو لذا این ها تصمیمات جدیدی است که باید دنبال 
کنیم البته فعلا مصوبه ای در این خصوص نداشتیم، اما دولت باید به 
جز محدود کردن کارت های جایگاه ها، سیاست های دیگری را هم 

دنبال کند.
عضو کمیســیون انرژی مجلس اظهار کرد: خبری از افزایش قیمت 
بنزین نیست و تا پایان سال قانون بودجه ۱۴۰۲ حاکم است که در 
قانون بودجه هیــچ بحثی برای تغییر قیمت ها وجــود ندارد، چون 
تبصره ۱۴ با یک عددی بسته شده است. رئیس کمیته انرژی برنامه 
هفتم با بیان اینکه در کلان ماجرا برای تامین سوخت مشکلی نداریم، 
گفت: در برنامه هفتم برای قیمت بنزین هنوز مصوبه ای نبوده و در 

بحث سیاستگذاری قیمت هنوز بحث نشده است.

در راستای نظارت بیشتر و ساماندهی بهتر واحدهای صنفی به دستور 
ریاست اتاق اصناف تهران طرح تشدید بازرسی و نظارت بر واحدهای 
صنفی بدون پروانه کسب امروز ۲۵ مرداد ۱۴۰۲ در محل بازرسی و 

نظارت اصناف تهران طی مراسمی آغاز شد.
اتاق اصناف تهران به منظور بهبود وضعیت و ســاماندهی بیشــتر 
واحدهای صنفی فعال در سطح شهر تهران، طرح تشدید نظارت و 
بازرسی بر توزیع و تامین کالاهای اساسی؛ همچنین نظارت ویژه بر 
عملکرد مشاوران املاک، اجرای طرح ضربتی بازرسی و نظارت خود 
را امروز چهارشنبه ۲۵ مرداد ۱۴۰۲ طی مراسمی با حضور بازرسان 

اتاق اصناف، بسیج و وزارت مسکن و شهرسازی آغاز کرد. ضرورت 
توزیع و تامین کالاهای اساسی، ساماندهی واحدهای صنفی فعال 
در سطح شــهر جهت تامین امنیت اقتصادی و آرامش عموم مردم 
همیشه به عنوان یک وظیفه و تکلیف از سوی اتاق اصناف تهران مورد 
توجه بوده است. در همین راستا با توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر 
جامعه و به منظور بهبود وضعیت عملکرد و فعالیت واحدهای صنفی 
بویژه در حوزه توزیع و تامین کالاهای اساسی مورد نیاز عموم جامعه، 
اتاق اصناف تهران اقدام به اجرای طرح ضربتی نســبت به بازرسی 

مشترک، هماهنگ و منسجم از واحدهای صنفی کرد.

این طرح کــه نظارت و کنترل ویژه از مشــاوران امــلاک را هم در 
بر مــی گیــرد ۲۵ مــرداد ۱۴۰۲ به صــورت همزمان بــا حضور 
تیم های مشــترکی از بازرســی مرکز نظارت و بازرســی اصناف، 
 بســیج و وزارت مسکن و شهرســازی در محل ســازمان بازرسی 

اصناف آغاز شد.
بر اساس این طرح، کنترل و نظارت بر تامین و توزیع کالاهای اساسی 
به صورت بهینــه، نظارت بر واحدهای صنفی بدون پروانه کســب؛ 
همچنین تخلفات صنفی واحدهای دارای پروانه کســب با شدت و 

حدت بیشتری از سوی گشت های مشترک انجام خواهد گرفت.

مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی فرش دستباف با اشاره به مشکلات بخش 
فرش گفت: صادرات فرش دستباف از ۵۰۰ میلیون دلار در سال طی ۱۰سال 
گذشته به ۵۰میلیون دلار در سال رسیده است. عبدالله بهرامی، مد    یرعامل 
اتحاد    یه سراسری تعاونی های تولید    کنند    گان فرش د    ستباف ایران  با اشاره 
به مشکلات در بخش فرش گفت: متأسفانه قشر فرش مستضعف هستند و 
نیازمند بخش حمایت در بخش تأمین اجتماعی هستند. بیمه روستاییان و 

عشایر بحث درمان را ندارد و همین باعث ناراضیتی آنها است. 
وی با بیان این که بیمه قالیبافان یکی از ابتدایی ترین خواسته و نیاز حوزه 
فرش است، گفت: سال 88مصوب و مقرر شــد حداکثر در مدت ۱۰سال، 
حداقل یک میلیون بافنده فرش، بیمه شوند در مدت ۵سال تا سال ۱3۹۲, 
چهارصد و شصت هزار بافنده بیمه شدند، اما از سال ۹۲به این طرف به علت 
تامین نکردن بودجه لازم، این روند ادامه نیافت و اکنون از ۲میلیون بافنده 
فقط حدود ۲3۰تا ۲۴۰هزار قالیباف بیمه شــده داریم. تنها ابزار فعلی ما 
بیمه روستایی و عشایر است.  وی با اشاره به مشکلات پیمان ارزی در بحث 
صادرات فرش افزود: مسئله پیمان ارزی همچنان به قوت خود باقی است 

و این موضوع باعث شده است که طی چندساله گذشته بحث صادرات به 
طور چشمگیری کاهش یابد. بهرامی با تأکید بر اینکه تنها ۱۰درصد بحث 
فرش دستباف بازار داخلی دارد اظهارداشت:۹۰درصد بحث فرش دستباف 
صادراتی است.با بی توجهی و عدم حمایت دولت, صادرات فرش دستباف 
از ۵۰۰میلیون دلار در سال طی ۱۰سال گذشته به ۵۰میلیون دلار در سال 
رسیده است. صادرات فرش دستبافت  در بدترین شرایط تحریم، کمتر از 
۵۰۰میلیون دلار نبود و حتی به یک میلیارد تا یک میلیارد و ۲۰۰میلیون 
دلار هم می رسید. وی با بیان اینکه قیمت مواد اولیه طی چند سال اخیر به 
شدت بالارفته است بیان کرد: درصنعت فرش در رقابت با کشورهای دیگر 
هستیم, کشورهای دیگر اگر ۱۰سال گذشته فرشی را با مبلغی مشخص 
تولید می کردند, اکنون نیز با همان قیمت تولید می کنند, اما در کشور ما 
به دلیل تورم و گرانی هزینه تولید برای تولید کننده ها بسیار افزایش یافته 
است. مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی فرش دستباف با بیان اینکه گلوگاه 
مشکل صادرات فرش ما، ناشی از خودتحریمی داخلی است، گفت: محدودیت 
بانک مرکزی برای صادرکنندگان فرش باید برداشته شود. به گفته مدیرعامل 

اتحادیه تعاونی های فرش دستباف، علاوه بر تحریم های بیرونی، تحریم های 
داخلی از جمله مصوبه تعهد ارزی بانک مرکزی و عدم حمایت از قالیبافان و 
صادرکنندگان باعث شد تا تولید فرش دستباف به یک سوم و صادرات آن به 
شدت کاهش یابد در حالی که هنر صنعت فرش دستباف علاوه بر ارزآوری 
برای کشور، اشتغالزایی و درآمدزایی برای قالیبافان به دنبال دارد. مد    یرعامل 
اتحاد    یه سراسری تعاونی های تولید    کنند    گان فرش د    ستباف ایران با اشاره 
به عدم فراوری مواد اولیه فرش گفت: هنوز یک سرمایه گذار چه در بخش 
دولتی و چه در بخش خصوصی وجود ندارد که این همه پشم عالی و درجه 
یک را فرآوری و استفاده کند. ایران وارد کننده پشم و ابریشمی شده است 
که زمانی تولید کننده و صادرکننده پشم و ابریشم بوده است. در حال حاضر 
سالیانه 7۰۰ تن ابریشم وارد می کنیم. وی با بیان اینکه اکثر تولید کنندگان 
کارگاه خود را تعطیل کرده اند گفت: فرش ها را بافته اند اما نتوانسته اند به 
فروش برسانند و این باعث شده تا در انبارهای آنها فرش های زیادی مانده 
است. بهرامی با اشاره به نمایشگاه فرش دستباف گفت: مبلغ نمایشگاه بسیار 

افزایش پیدا کرده است و این باعث کاهش مشارکت شده است. 

انتقال کارت سوخت به کارت های بانکی

هیچ کمبودی در ذخایر بنزین نداریم

آغاز طرح تشدید بازرسی و نظارت بر واحدهای صنفی بدون پروانه 

صادرات فرش دستباف یک دهم شد
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رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
در بررسی عملکرد »درگاه ملی مجوزها« برای 
صدور پروانه کســب با اشــاره به اینکه تاکنون 
واکنشــی به اشــکالات موجود در درگاه ملی 
مجوزها نشان داده نشده، افزود: متاسفانه صدای 
اصناف و بازاریان در بســیاری از موارد شــنیده 

نمی شود.
مسعود ســپهرزاد، رئیس اتحادیه فروشندگان 
فــرش دســتباف تهــران درباره مشــکلات و 
ضعف های ساختاری درگاه ملی مجوزها گفت: 
به وضوح مشخص است که درگاه صدور مجوزها 
خطاهای بســیار زیادی دارد، درحالی که انتظار 
این بود که باتوجه به اهمیــت عملکرد آن برای 
جامعه، بــا دقت بیشــتر و توجه بــه جزییات 

راه اندازی شود.
وی افزود: قرار بود در ابتدای راه از کارشناســان، 
فعالان، اصناف و بازاریان نظرخواهی شود تا سامانه 
در اجرا با مشکلات کمتری مواجه باشد. همچنین 
قرار بود ســامانه برای بازه زمانی مشخص به طور 
آزمایشی به کار گرفته شود و بعد از رفع ایرادات، 

بهره برداری سراسری از آن کلید بخورد.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
با ابراز تاسف از اینکه صدای اصناف و بازاریان در 
بسیاری از موارد شنیده نمی شود تاکید کرد: در 
همین مدت، بارها ازسوی اصناف درباره اشکالات 
این سامانه که در زمان صدور مجوز با آنها روبه رو 
شده اند، اطلاع رسانی شده، اما متاسفانه به جایی 
رسیده ایم که انگیزه هشدار دادن را هم از دست 
داده ایم و حتی دیگر به دنبــال اعلام نقص های 
سامانه نیز نیســتیم و فقط منتظر نشسته ایم تا 
در نهایت سامانه با مشکلاتی که برای اصناف و 
بازاریان و در کل جامعه ایجاد می کند به بن بست 
بخورد و متولیان امر مجبور به تغییر فرآیند آن 
شــوند؛ گرچه این رویه درستی نیست و حتی با 
عرق و تعصب بازاریان به جامعه در تضاد است، اما 

شرایط به گونه ای رقم خورده که متاسفانه باعث 
دلزدگی و نارضایتی اصناف شده و از سویی هم، 

انگیزه پیگیری را از آنها گرفته است.
سپهرزاد ضمن تاکید بر اینکه صدور مجوز برای 
کسب وکارها باید به دست اتحادیه های مربوطه 
صورت گیــرد، گفت: وظیفه صــدور مجوزها از 
اتحادیه ها گرفته شــد تا ایــن کار با کمک یک 
سامانه سریع تر و بدون خطا انجام شود، اما اکنون 
شاهدیم که اشــکالات و خطاهای بیشتری در 
جریان است. درست این است که روند کلی صدور 
مجوز برای کســب وکارهای مربــوط به صنوف 
گوناگون در اختیــار اتحادیه هــای مربوط که 
اطلاعات کافی و کامل تری از زیرمجموعه های و 

افراد خود دارند، باشد.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
با تاکید بر لزوم حفظ حقوق مصرف کننده توسط 
اتحادیه ها، در توضیح یکی دیگر از نکات منفی 
واگذاری بحث صــدور مجوزها بــه درگاه ملی 
مجوزها بیان کرد: یک اتفاق مهم که با ســلب 
اختیار صدور مجوز از اتحادیه ها می افتد، مربوط 
به توان اجرایی اتحادیه هــا در برخورد با اصناف 
متخلف اســت. اتحادیه ها بــرای حفظ حقوق 
مصرف کننده، تلاش های بســیاری می کنند و 
به نوعی می توان گفت اگر اتحادیه ای وجود دارد 

برای حمایت از مصرف کننده است.
سپهرزاد با اشــاره به اعتراض اصناف به روند کار 
درگاه ملی مجوزها گفت: درگاه ملی مجوزها قرار 
بود مشکلات اصناف را کمتر کند، اما نه تنها منجر 
به رفع مشکلات این قشر نشد، بلکه بر چالش ها و 
گرفتاری های اصناف اضافه و مانع دیگری در مسیر 
فعالیت آنها ایجاد کرد. ختم کلام اینکه بسیاری 
از اصناف به عملکرد درگاه ملی مجوزها اعتراض 
دارند و معتقدند باید اقدام موثری برای حل این 
مشکل ازسوی نهادهای متولی امر انجام شود، زیرا 

جای هیچ تعلل و کوتاهی وجود ندارد.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی 
تهران گفت: اکنون نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته حدود 3۰ تا 3۵ درصد کاهش فروش 
گوشــت داریم. علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه 
تهیه و توزیع گوشت گوســفندی تهران درباره 
اوضاع بازار گوشت اظهار داشت: در حال حاضر 
قیمت ها تغییر نکرده و بازار مســکوت و تقاضا 

پایین است.
وی گفت: در حال حاضر مغازه دار هر کیلو گوشت 
گوســفندی را ۴3۰ تا ۴3۵ هزار تومان می خرد 
و  با ۱۰ درصد ســود نیز به مردم عرضه می کند. 
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی 
تهران تاکید کرد: به دلیل قیمت بالای گوشــت 
تقاضا روند کاهشی دارد، ضمن اینکه توان خرید 

مردم کم است، همچنین به دلیل اینکه سال های 
گذشته کشتار بی رویه انجام شده عرضه کم است 

و این باعث شده قیمت ها افزایشی باشد.
وی تصریــح کرد: در حــال حاضــر تاحدی از 
کشورهای آسیای میانه واردات انجام می شود که 
قرار است افزایش یابد تا اوضاع بازار و قیمت بهبود 
پیدا کند. ملکی خاطرنشان کرد: اکنون نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته حدود 3۰ تا 3۵ درصد 

کاهش فروش داریم.
وی قیمت فروش گوشــت در تهران را به دلیل 
هزینه هــای جانبــی و کرایه حمل؛ بیشــتر از 
اســتان های مبدا و دام خیز عنوان کرد و افزود: 
البته در تهران به دلیل اینکه مردم گوشت با دنبه 

نمی خرند؛ نیز قیمت تا حدی بالاتر است.

رئیس سازمان تحقیقات، اموزش و ترویج کشاورزی 
گفت: با تمرکز بــر دانش، فناوری و شــرکت های 
دانش بنیان تا بیــش از ۹۰ درصد امکان خودکفایی 
در محصولات کشــاورزی وجود دارد. سید مجتبی 
خیام نکویــی در دومین رویــداد فناوری های نوین 
کشاورزی با بیان اینکه تنها مسیر برای امنیت غذایی 
دانش بنیان شدن بخش کشاورزی است، گفت:یکی 
از مهم تریــن مولفه های دانش بنیان شــدن بخش 
کشاورزی این اســت که دانش های بومی و فنی به 
بخش کشاورزی نفوذ کند. وی ادامه داد: در مجموعه 
سازمان تات و دانشگاه ها فعالیت های خوبی انجام شده 
است. بسیاری از آنها به بخش اجرایی ورود نکرده اند. 
سال گذشته تدابیری اندیشیدیم که چرخ دنده های 
بخش تحقیقاتی با بخش اجرای کشــاورزی درگیر 
شــود و دانش هایی که در طول سال های مختلف به 
دست آمده سازماندهی شــود و به بخش کشاورزی 
رسوخ کند.رئیس سازمان تحقیقات آموزش ترویج 
کشــاورزی اضافه کرد: ذهنیت غلطی شکل گرفته 

که هرچه جلوتر می رویم ک منابع ما محدود می شود 
نباید به توان اکولوژیکی خودمان فشار بیاوریم. یعنی 
اگر ۱۲۵ میلیون تن تولید داریم باید به ۱۱۰ و یا حتی 
کمتر یعنی 7۰ میلیون تن برسد و استدلال این است 
که منابع خصوصا آب محدود است. به گفته وی بعضی 
اوقات در نظر نمی گیریم که خرید غذا و واردات غذا امر 
عادی نیست. غذا یک اهرم سیاسی است و تبدیل به 
سلاح شده است. این تصور که ما از منابعمان استفاده 
نکنیم و به سمت واردات برویم غلط است. ما باید علم 
و دانش و فناوری را به بخش کشاورزی وارد کنیم تا 

شاهد ارتقای تولید و بهره وری باشیم.
نکویی در ادامه گفت: سال گذشته 7 میلیون و ۲۵۰ 
هزار تن گندم در کشور خریداری شد. امسال این عدد 
به ۹ میلیون و 7۰۰ هزار تن رســید. یعنی نسبت به 
سال گذشته دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن افزایش خرید 
داشتیم. که اگر به این میزان  3.۵ میلیون اضافه کنیم 
از ۱۲ میلیون تن رد می شویم. در حالی که نیاز سالانه 

کشور به گندم  ۱3.۵میلیون تن است.

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی گفت: بنا بر تصمیم اتخاذ شده بلیت 
هواپیما در ایام اربعین با قیمت مصوب از سوی 
ایرلاین ها فروخته خواهد شد و فروش چارتری 

بلیت نیز در ایام اربعین ممنوع است.
محمد سرگزی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
تمهیدات اندیشیده شده برای تسهیل سفر زائران 
در ایام اربعین حســینی، بیان کرد: کمیسیون 
عمران تاکنون جلساتی ویژه برای برگزار هرچه 
بهتر مراســم بزرگ اربعین، با حضــور نهادها و 
دستگاه های متولی تشکیل داده است و گزارشات 
هر کدام از دستگاه های متولی پیرامون نحوه ارائه 
خدماتشان مورد بررســی قرار گرفت. سازمان 
راهداری و سازمان هواپیمایی کشوری از اقدامات 
انجام شــده برای تســهیل حمل و نقل زائران 
گزارشی را به اعضای کمیسیون منعکس کردند.

وی در ادامه اظهار کرد: آمادگی دســتگاه های 
متولی برای برگزاری این مراسم به ویژه حمل و 
نقل زائران چه به صورت زمینی و چه به صورت 
هوایی نسبت به ســال های گذشته بهتر است. 
امیدوار هســتیم باتوجه به ظرفیت های خوبی 
که پیش بینی شــده اســت بهترین خدمات به 
زائران اربعین حسینی به ویژه در حوزه حمل و 

نقل ارائه شود.
نماینده مردم زابل در مجلس شــورای اسلامی، 
تصریح کرد: از سوی دیگر قرار شد بلیت هواپیما 
با قیمت مصوب از ســوی ایرلایــن ها فروخته 
شود. فروش چارتری بلیت نیز برای ایام اربعین 
ممنوع اســت. همه ایرلاین ها موظف هستند 
با یک قیمت بلیت خود را به فروش رســانند و 
 قطعا با گران فروشــی ایرلاین هــا نیز برخورد 

خواهد شد.

مدیــرکل دفتــر صنایع 
خودرویی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به 
اینکــه ۵۰ درصد ظرفیت 
خودروســازان بــه طرح 
جوانی جمعیت اختصاص یافته اســت، اعلام کرد 
که تاکنون 8۲۰ هزار خودرو به به این طرح جوانی 
جمعیت اختصاص داده شده است. »عبدالله توکلی 
لاهیجانی« اظهار داشــت: در بازار خودروی ایران، 
از یک طرف با وجود خودروهای فرســوده بسیار، 
امکان اســتفاده از پتانســیل این بازار برای رشد 
صنعت خودرو وجــود دارد و از طرف دیگر، توزیع 
خودرو در این بازار به نحوی اســت کــه نیمی از 
خانواده ها، امکان خرید خودرو ندارند، پس تقاضا 
 و پتانســیل بســیار دیگری را پیش روی صنعت 

خودرو قرار می دهد.
وی با بیان اینکه شــرایط فعلی و عصر کنونی، دو 

تفاوت عمده با گذشــته دارد، ادامه داد: امروز در 
عصر داده ها قرار داریم و کشــورهایی که جمعیت 
فراوان تری دارند، داده های بیشتری در عصر هوش 
مصنوعی به دست می آورند و در نهایت با الگوهای 
مبتنی بر داده ها و آنچه از هوش مصنوعی به دست 
می آورند، برای استفاده از خدمات مضاعف تری در 
بازارها دسترســی پیدا می کنند؛ به طور مثال دو 
کشور فرانسه و چین ســرمایه گذاری بسیاری در 
هوش مصنوعی انجام داده اند، امــا چین به خاطر 
اینکه به داده های بیشتری دسترسی دارد، می تواند 
در بهره گیــری از ایــن داده ها و تبدیل شــدن به 

ابرقدرت هوش مصنوعی، بهره بیشتری ببرند.
توکلی لاهیجانــی بار دیگر به این موضوع اشــاره 
کرد که در توسعه صنعتی کشــور، توجه به پنجره 
فرصت جمعیت، بســیار مهم است، در مورد قانون 
جوانی جمعیــت و نحــوه اجــرای آن در وزارت 
صمت، یادآور شد: پس از ابلاغ این قانون، در همه 
دوران برگزاری قرعه کشــی، خودروســازان ۵۰ 
درصد ظرفیت خــود را به طــرح جوانی جمعیت 

اختصاص می دادند و خانواده هایی که شــرایط و 
 معیارهای لازم این طرح داشتند، در صف معمول 

قرار نمی گرفتند.
وی در مورد اینکه طبــق گزارش ها، ظرفیت کمتر 
و زمان انتظار بیشتری برای مادران جهت دریافت 
نوبت وجود داشــت، این گونه توضیح داد: در سال 
گذشته توانســتیم از رکورد در تولید خودرو عبور 
کنیم و میزان عرضه ها، بسیار بالاتر بود. در گذشته 
و به مدت ۴ سال )پس از تحریم ها در سال ۱3۹7( 
تولید خودرو در ایران به نصــف کاهش پیدا کرده 
بود و از این میزان هم نیمــی از خودروها در انبار و 

پارکینگ خودروسازان قرار داشت.
مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت با بیان 
آنکه در آن مقطع زمانی عرضه خودروها به شــکل 
قطره چکانی صورت می پذیرفت، تاکید کرد: در آن 
زمان وقتی ۱۰ هزار خودرو توسط یک خودروساز 
عرضه می شد، با توجه به درخواست یک میلیونی، 
اختصاص ۵ هزار خودرو به طــرح جوانی کمتر به 

چشم می آمد که این یک سمت ماجرا بود.

وی با بیان اینکه در ســال ۱۴۰۱ توانستیم تعداد 
یــک میلیون و 3۰۰ خــودرو تولید کــرده و پس 
از ۴ ســال به بالای تولید یک میلیــون خودرو در 
سال دســت یابیم، خاطرنشــان کرد: در آن زمان 
نیاز به اقــدام دیگری برای کنتــرل تلاطم قیمت 
خودرو وجود داشــت و آن هم شفاف سازی عرضه 
خودرو بود؛ فرصتی که از طریق ســامانه یکپارچه 
به دست آمد. از طریق این ســامانه، شفاف سازی 
عرضه خــودرو در دســتور کار وزارت صمت قرار 
 گرفــت و امکان نظــارت دقیق بــه فرآیند عرضه 

خودروسازان ایجاد شد.
توکلی لاهیجانی با اشــاره به اینکــه از زمان آغاز 
بــه کار ســامانه یکپارچــه، می توان نســبت به 
میزان عرضه هــر خودروســاز و تخصیص تعداد 
عرضه خودرو به طــرح جوانی جمعیــت، پایش 
مشــخصی انجام داد، تصریح کــرد: تاکنون 8۲۰ 
 هزار خــودرو به طرح جوانــی جمعیت اختصاص 

پیدا کرده است. 
وی در خصوص این ابهام که برخی از خودروسازان 
کمتر از ۵۰ درصد از تولید و عرضه خود را به طرح 
جوانی جمعیت اختصــاص می دادند، افزود: وقتی 
در مورد یک محصول صف وجــود دارد و مزیت و 
فرصتی برای جامعه ایجاد می شــود، اغلب جامعه 
که مشــمول قانون جوانی می شدند، خودروی پژو 
پارس که اختلاف قیمت بین کارخانه و بازار دارد، 
را ثبت نام می کردنــد. به طور مثــال از 3 میلیون 
متقاضی ثبت نــام در هر دوره هــای مختلف برای 
خودروســازی ایران خودرو، ۲ میلیون نفر همین 
خودرو را ثبت نام کردند تا سود بیشتری ببرد. پس 
از ۵۰ درصد کل ظرفیت تولیــد، یعنی 3۰۰ هزار 
خودرو پژو پارس در ســال، ۱۵۰ نفر از متقاضیان 
می توانستند این خودرو را دریافت کنند. در نهایت 
شــرکت های خصوصی که تفاوت قیمت کمتری 
بین قیمت محصولاتشان در کارخانه و بازار وجود 
داشــت، طرح جوانی آنها عملًا خالی و بدون پاسخ 

باقی می ماند.
مدیرکل دفتر صنایع خودرویــی وزارت صمت در 
پاســخ به این پرســش که از ابتدای اجرای قانون 
جوانــی جمعیت، چه میــزان تقاضا بــرای طرح 
جوانی وجود داشــت؟ اظهــار کرد: برای پاســخ 
دادن به این پرســش باید به دو فاز قبــل و بعد از 
 راه انــدازی ســامانه یکپارچــه نوبت دهی عرضه 

خودرو اشاره کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۸۲۰ هزار خودرو به طرح جوانی جمعیت اختصاص یافت

شفاف سازی عرضه خودرو 
ضرورت واگذاری صدور مجوز کسب وکارها به  اتحادیه های صنفی

کاهش  ۳۰ تا ۳۵ درصدی فروش گوشت

امکان خودکفایی ۹۰درصدی در تولید محصولات کشاورزی

خط و نشان مجلس برای ایرلاین ها

بلیت ها با نرخ مصوب در ایام اربعین به فروش می رسد
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سيم كارت با قيمت مناسب  در اختيار زائران اربعين 
قرار می گيرد

وزیر ارتباطات گفت: توافق شده سیم کارت عراقی با قیمت مناسب تری در اختیار 
زائران اربعین قرار گیرد و هزینه رومینگ کاهش پیدا کند. عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات در حاشیه جلسه هیئت دولت، گفت: برنامه دولت این است که تا پایان 

دولت ۲۰ میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار گیرند.
وی در خصوص آخرین تمهیدات وزارت ارتباطات برای پشتیبانی از مراسم اربعین، 
گفت: هفته گذشته هیئتی را به کشــور عراق فرستادیم و با بخش های مختلف 
جلساتی داشتند. توافق شده سیم کارت عراقی با قیمت مناسب تری در اختیار 

زائران قرار گیرد و هزینه رومینگ کاهش پیدا کند.
زارع پور تصریح کرد: امیدواریم امسال خدمات اربعین برای زوار در داخل و خارج از 

مرزهای ایران کیفیت بهتری داشته باشد.
وی در خصوص برنامه های فضایی پیش رو، گفــت: در حوزه فضایی برنامه های 
متعددی پیش بینی شده که عمدتاً در نیمه دوم سال انجام خواهد شد. ماهواره های 
متعددی آماده پرتاب است. وزیر ارتباطات در خصوص همکاری های فضایی با 

روسیه نیز گفت: همکاری راهبردی خوبی در حوزه ی فضایی با روسیه داریم.

نحوه مشــاركت مردم برای ســرمايه گذاری در 
طرح های دانش بنيان

یک سازوکار دقیق وجود دارد که طی آن افراد عادی با هر میزان سرمایه، می توانند 
در پروژه ها و طرح های دانش بنیان سرمایه گذاری کنند و در انتهای پروژه سود 
دریافت کنند. سرمایه گذاری جمعی یکی از راه های مشارکت در طرح های فناورانه 
با سرمایه خرد و کسب سود است و در تجربه ما ایرانی ها نیز با اهداف مختلف وجود 
داشته است. این روش سرمایه گذاری یکی از ابزارهای کسب سود در بازار سرمایه 

است که ریسک کمتری از خرید و فروش سهام را داراست.
ایده اصلی تأمین مالی جمعی، جمع آوری ســرمایه های خرد و مردمی است که 
می تواند به عنوان منبع مالی برای یک طرح فناورانه یا پروژه تحقیق و توسعه برای 
یک شرکت در نظر گرفته شود. این طرح ها و پروژه ها معمولا در ابتدای راه هزینه بر 

هستند، اما در صورت موفقیت می توانند به سرمایه گذار سود نیز برسانند.

مدلقدیمیامامفیدسرمایهگذاری
قرض الحسنه به عنوان یک روش جذب سرمایه از دیرباز مورد توجه ایرانیان بوده 
است. در سیستم قرض الحسنه، معمولاً مقدار وام از طریق توافق و تعهداتی مشخص 
می شود و به عنوان وام غیرقابل بازپرداخت یا بدون بهره )بهره صفر( ارائه می شود. 
هدف اصلی از این سیستم کمک به افرادی با نیاز های مالی است که امکان اعطای 
وام به آن ها برای رفع نیازهای اساسی یا توسعه شخصی و حرفه ای را فراهم می کند.

این روش در واقع یکی از راه هایی است که برای جذب و تجمیع سرمایه های خرد 
برای حل مسائل و مشکلات نیازمندان انجام می شود. صندوق های قرض الحسنه و 
یا قرعه کشی های خانگی نیز از نمونه های دیگر تجمیع سرمایه در بین مردم ایران 
است و بسیاری از افراد با مشارکت در آن ها برای رفع نیاز خود یا دیگران مشارکت 
می کنند. یکی از نمونه های موفق این نوع تأمین مالی با رویکرد خیرخواهانه در 
هنگام زلزله خوی بود. سازمان فرابورس ایران هم زمان با این زلزله، اقدام به فروش 
اوراقی کرد که مخاطبان با خرید آن ها توانستند هزینه خرید بسیاری از اقلام مورد 
نیاز زلزله زدگان را جمع آوری کنند. طرح ساخت واکسن کرونا مورد دیگری بود که 

از این روش برای جذب سرمایه بهره گرفت.

مدلهایمختلفتأمینمالیجمعی
علاوه بر سرمایه گذاری خیرخواهانه یا کمک هایی بر اساس مسؤولیت اجتماعی 
و نه برای کسب سود که از دیرباز در ایران رواج داشته است، روش های دیگری نیز 
برای تأمین مالی و سرمایه گذاری جمعی وجود دارد. در دنیا این نوع جذب سرمایه 

معمولا به اشکال مختلف انجام می شود.
در مدل رشدمحور، سرمایه گذاران به عنوان سهام دار در پروژه شرکت می کنند و 
در عوض سهام یا سهمی از سودهای آینده پروژه یا شرکت را دریافت می کنند. این 
مدل امروزه بیشتر در شرکت های استارت آپی و تجاری مورد استفاده قرار می گیرد.
در نوع دیگر سرمایه گذاری جمعی که مدل پاداش محور است، سرمایه گذاران به 
عنوان حامیان پروژه از طریق پیش خرید یا حمایت مالی در زمان خاص، جوایز و 
محصولات معینی از طرف پروژه دریافت می کنند. مثلًا اگر پروژه یک محصول 
نوآورانه است، سرمایه گذاران ممکن است از آن محصول به عنوان جایزه برخوردار 

شوند یا آن را از این طریق پیش خرید نمایند.

مشارکتدرطرحهایدانشبنیانبادریافتسود
در یکی از مدل های تأمین مالی جمعی که مدل بدهی محور نامیده می شود، افراد 
به عنوان حمایت کنندگان مالی به پروژه ها یا استارت آپ ها کمک مالی می کنند و 
انتظار دارند که بعد از مدتی بازپرداخت پول خود را با سود دریافت کنند. از بین اشکال 
مختلف تأمین مالی جمعی، کمک های خیرخواهانه و سرمایه گذاری بدهی محور در 
ایران رواج بیشتری دارد. تأمین مالی جمعی برای پروژه های دانش بنیان و طرح های 
نوآورانه چند سالی است که در کشــور ایران مورد توجه فناوران و سرمایه گذاران 
مردمی و به خصوص فعالان بازار سرمایه قرار گرفته است. در این روش جذب سرمایه، 
سکو یا پلتفرمی تشکیل می شود و پروژه های شرکت ها با جزئیات فنی، مدت زمان 
انجام پروژه و میزان سود علی الحســاب در آن قرار داده می شوند. سرمایه گذاران 
می توانند با مراجعه به این سکوها، طرح های باز را انتخاب کنند و با پرداخت حداقل 
5۰۰ هزار تومان در طرح مشارکت می کنند. دانش بنیانی که قصد استفاده از این 
روش تأمین مالی را دارد، در صورت اینکه پروژه و جذب سرمایه مورد نیاز اعلامی 
خود را به موفقیت برساند، پس از مدت زمان معلومی، اصل پول را به همراه سود به 
سرمایه گذار پرداخت می کند. شرکت متقاضی نیز به سرمایه گذار گواهی شراکت اعطا 
می کند. گواهی شراکت اعطاشده به افراد سرمایه گذار می تواند در بازار ثانویه بورس 
مورد معامله قرار گیرد، اما در حال حاضر این امکان وجود ندارد و سازمان بورس و 
اوراق بهادار در حال آماده سازی زیرساخت برای این کار است. این نوع سرمایه گذاری 
مزایای بسیاری برای سرمایه گذاران و سرمایه پذیران دارد. از جمله اینکه ریسک 
کمتری نسبت به خرید و فروش سهام در بازار بورس دارد و در مدت زمان کوتاهی 
سرمایه پذیر را به منبع مالی مورد نظر خود می رساند. از طرفی، تضامین مورد نیاز 
توسط سرمایه پذیر در داخل سکو به سرمایه پذیر داده می شود. در حال حاضر سقف 

میزان تأمین سرمایه از طریق سرمایه گذاری جمعی، ۲5 میلیارد تومان است. 

معرفیطرحهایفناورانهدررسانهملی
مسابقه تلویزیونی »کارویا« که برای اولین بار در سال گذشته از شبکه اول  سیما 
پخش شد، با حمایت صندوق نوآوری و با همکاری فرابورس ایران و به منظور اجرای 
روش تامین مالی جمعی طرح های دانش بنیان تولید و از شبکه اول سیما پخش 
شد که در آن شرکت های دانش بنیان در قالب مسابقه تلویزیونی کارویا به رقابت 
پرداختند و پس از نظر هیات داوران طرح های دانش بنیان منتخب در سکوهای 
تامین مالی جمعی مورد تأیید فرابورس ایران قرار گرفتند. این برنامه با محوریت 
ارائه های آسانسوری )بسیار کوتاه( درصدد است تا با شناساندن ایده ها و طرح هایی 
که به محصول یا خدمت قابل عرضه )MVP( رسیده اند، فرصت سرمایه گذاری 
مردمی فراهم کند و قرار است مجددا در نیمه دوم سال 14۰۲ از صداوسیما و با 

رقابت حدود 1۰۰ شرکت دانش بنیان و فناور در ۲۰ قسمت پخش شود.

اخبار

معــاون توســعه صندوق 
نوآوری هدف گذاری برای 
ایجاد 5۰۰ هــزار فرصت 
شغلی جدید دانش بنیان 
و صادرات ۶ هــزار و 1۰۰ 
میلیــون دلاری دانش بنیان هــا را از راهبردهای 
صندوق در برنامه هفتم توسعه عنوان کرد. سیاوش 
ملکی فر با اشاره به برنامه صندوق برای افزایش سهم 
دانش بنیان ها از اقتصاد دانــش بنیان گفت: مقام 
معظم رهبری پاییز 14۰۰ در دیدار ســالانه خود 
با نخبگان اشاره کردند که سهم شرکت های دانش 
بنیان از اقتصاد کل کشور با وضعیت مطلوب فاصله 

زیاد و معناداری دارد.
وی افزود: ایشان عنوان کردند سهم سال 14۰۰ به 
اندازه حدود یک درصد و الان هم یک درصد است 
و دولت باید کاری کند که در یک برنامه 4 -5 ساله 
حداقل به 5 درصد برســد. معاون توسعه صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاســت جمهوری ادامه داد: 
صندوق همســو با برنامه هفتم برنامه ای را تدارک 
کرده که به افزایش سهم شرکت های دانش بنیان 

در اقتصاد کشور کمک کند.

ملکی فر با بیان این مطلب که برنامه هفتم توسعه، 
سهم دانش بنیان ها از اقتصاد کشــور را ٧ درصد 
هدف گذاری کرده اســت، تصریح کرد: از این رو ما 
برای افزایش اشتغال برنامه ریزی و برای ایجاد 5۰۰ 
هزار فرصت شغلی جدید دانش بنیان هدف گذاری 

کرده ایم.
وی توســعه صادرات دانش بنیان را یکی دیگر از 
راهبردهای صندوق در برنامه هفتم برشمرد و گفت: 
در حوزه صادرات نیز هدف گذاری ما ۶ هزار و 1۰۰ 
میلیون دلار است. معاون توسعه صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاســت جمهوری برنامه و راهبرد سوم 
صندوق نوآوری و شــکوفایی را رشد تولید دانش 
بنیان و رســیدن به فروش ۶ هزار و ۶۰۰ همتی در 

پایان برنامه هفتم اعلام کرد.
ملکی فر توسعه فناوری های آینده و جریان ساز را از 
دیگر برنامه ها عنوان کرد و گفت: در همین راستا توجه 
ویژه به حوزه های زیســت فناوری، هوش مصنوعی 
و میکروالکترونیک در دستور کار صندوق نوآوری و 
شکوفایی قرار دارد. وی همچنین حل مسائل اساسی 
کشور را از دیگر راهبردها برشمرد و گفت: در این حوزه 
توسعه مسکن ارزان و هوشمند، تکمیل فناوری های 
زنجیره امنیت غذایی و تولید 1٣ هزار و 5۰۰ مگاوات 

انرژی تجدید پذیر در دستور کار است.
در همین زمینه رئیس مرکــز تعاملات بین الملل 

معاونت علمی ریاســت جمهوری نیز گفته است 
امســال میزان صادرات محصولات دانش بنیان به 
کشورهای همسایه به ۲ونیم میلیارد دلار می رسد. 
میر آبادی افزود: ما در ســال 14۰۲ یکی از برنامه 
هایی که مد نظر داریم تنوع بخشــی به بازار های 
صادراتی شرکت های دانش بنیان است و اینگونه 
تعداد شــرکت هایی که درگیر می شوند افزایش 
پیدا می کند و ما در این حــوزه پیش بینی هایی را 
داریم. در حوزه رشد تولید یکی از موارد مهم ایجاد 

بازار های مهم است که یکی از این بازار ها بازار های 
صادراتی است.

پیش بینی می کنیم تا پایان سال به دو و نیم میلیارد 
دلار برسیم. ما یک سری از بازار های جذاب را داریم 
که تاکنون توجه ویژه ای به آنها نشده است مثل بازار 
کشور های آفریقایی. امسال برنامه های برای توسعه 
تعاملات با کشور های آفریقایی ایجاد شده است که 
امیدواریم در سال جدید یک یا دو کشور دیگر را به 

عنوان زیر ساخت تسهیلات ساز تاسیس کنیم.

۵00 هزار فرصت شغلی جديد دانش بنيان ايجاد شد

صادرات ۶ هزار دلاری دانش بنیان ها  در برنامه هفتم

آیندهاقتصاددردستدانشبنیانها
مهدیغیبی،کارشناسفناوری

شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، موجب رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری بر روی 
بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب برای تحقق رشد اقتصادی نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.

چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن عده ای می شود. اما در درازمدت در این حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین اقتصاد مقاومتی 
مدنظر رهبر انقلاب داشت. لذا وزارت ارتباطات در این حوزه رسالت مستقیمی برای ایجاد اشتغال ندارد، اما می تواند بستر ساز ایجاد اشتغال باشد.

استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث 
اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.

وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. امری که از سوی استارت آپ ها 
بیشترین نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. معمولا یک شرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شــرکت جاافتاده دارد. یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشد 
بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی نیز وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به 

شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع کنند.

شایلیقرائی
Newskasbokar@gmail.com

طبق گزارش های ارائه شــده و بر اساس اطلاعات 
منتشــره در ســایت IranFTTx.ir تا امروز سه 
میلیون و ۲۶٣ هزار و 1٣٧ خانوار در سراسر کشور 

تحت پوشش قرار گرفته اند.
صادق عباسی شــاهکوه مجری پروژه فیبرنوری 
منازل و کسب و کارها، مهدی روحانی نژاد معاون 
راهبردی و توسعه بازار و مجید حقی معاون امور 
پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی در مراســم واگذاری 
نخســتین پروانه های یکپارچه شبکه و خدمات 
ارتباطی موسوم به UNSP به مدیران عامل هفت 
اپراتور ارتباطی، گزارشــی از وضعیت پیشــرفت 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها ارائه کردند.

مدیران اپراتورهای حاضر در این جلسه نیز هر کدام 

گزارشی از روند کارهای انجام شده ارائه و مسائل و 
مشکلات خود در مسیر اجرای این پروژه را مطرح 
کردند. بنا به این گزارش، اردیبهشت پارسال بود 
که در تفاهم نامه هایی توسعه دسترسی به شبکه 
فیبرنوری منازل و کســب و کارها میان سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و ۹ شــرکت 
ارائه کننده خدمات ارتباطاتــی دارندگان پروانه 

متقاضی دریافت الحاقیه مذکور به امضا رسید.
مرداد سال 14۰۰ اولین مصوبه مربوط به همگرایی 
پروانه های ثابت و ســیار تصویب شد که بر اساس 
آن اپراتورهــای تلفن همــراه می توانســتند به 
سرمایه گذاری در حوزه ارتباطات ثابت وارد شوند. 
اما با توجه به برنامه وزارت ارتباطات در ایجاد ۲۰ 
میلیون پوشش فیبرنوری منازل و کسب و کارها 

تا پایان کار دولت، این مصوبه مورد بازنگری قرار 
گرفت و محتوای آن متناسب با هدف تعیین شده 

حوزه توسعه ارتباطات ثابت تغییر کرد.
اپراتورهای دارای شبکه ارتباطی می توانند با دریافت 
الحاقیه پروانه یکپارچه شبکه و خدمات ارتباطی، 
کلیه خدمات این صنعت را به مشترکان ارائه دهند و 
دیگر لازم نیست پروانه جداگانه ای دریافت کنند. در 
طرح ملی فیبرنوری منازل و کسب و کارها تاکنون 
برنامه عملیاتی تعهدی اپراتورها در ۲۹ اســتان و 
111۸ شهر نهایی شده است و مابقی شهرها نیز تا 

پایان دی ماه 14۰۲ تعیین تکلیف می شود.
تا الان در 11٣ شهر مجوز شهرداری برای شروع 
عملیات اجرایی اخذ شــده و در 1۰4 شهر و ۲۰ 
استان عملیات اجرایی توسط اپراتورهای متعهد 

آغاز شده است. بر اساس برنامه ریزی های صورت 
گرفته تا پایان امســال ۸ میلیــون خانوار تحت 
پوشــش فیبرنوری قرار می گیرند و تــا پایان کار 
دولت سیزدهم در ســال 14۰4 این میزان به ۲۰ 

میلیون خانوار می رسد.
 بــر اســاس اطلاعــات منتشــره در ســایت 
IranFTTx.ir تا امروز ســه میلیــون و ۲۶٣ هزار 
و 1٣٧ خانوار در سراســر کشــور تحت پوشش قرار 
گرفته اند و در روند عملیــات اجرایی صورت گرفته 
توســط اپراتورهای صاحب پروانه یکپارچه شبکه و 
خدمات ارتباطی، شهر ایلام در استان ایلام، شهرهای 
چالوس، خرم آباد و عباس آباد در اســتان مازندران، 
بندر چارک و کیش در استان هرمزگان و شهر قم در 

استان قم بیشترین پیشرفت را دارند.

معاون علمی فنــاوری اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهوری از دفتر کریدور صادرات فناوری بازدید کرد 

و با فعالان و کارگزاران این مرکز به گفت و گو نشست.
به  گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، روح 
الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری در بازدید از کریدور توســعه صادرات 

و تبادل فناوری، با اشــاره به ظرفیت های این مرکز در 
تربیت و معرفی نیروی انســانی متخصص برای ایجاد 
زمینه تبادل بین المللی فناوری عنوان کرد: یکی از نکات 
خوب این کریدور پرورش و رشد افراد متخصص و توانمند 
است و کریدور این ظرفیت را دارد که به زیرساختی برای 
افراد علاقمند به صادرات و مسایل بین المللی دانش بنیان 
هستند، جذب و تربیت شوند. دهقانی، تنوع خدمات ارائه 

شده برای حضور محصولات و خدمات دانش بنیان در 
بازارهای بین المللی را یکی دیگر از جذابیت های کریدور 
توسعه صادرات و تبادل فناوری دانست و افزود: کریدور 
ارائه دهنده طیف گسترده و متنوعی از خدمات است و 
در طی  ده سال گذشته توانسته جلودار حضور شرکت ها 
در بازارهای صادراتی باشد. وی با اشاره به ضرورت نگرش 
کلان به فعالیت های کریدور عنــوان کرد: یکی از نقاط 

مثبت کریدور این اســت که متکی به بخش خصوصی 
است و این امر موجب می شود هزینه ها هدفمند صورت 
بگیرد و کارها با جدیت بیش تری دنبال شود. دهقانی 
ادامه داد: این امکان وجــود دارد که برای تربیت نیروی 
انسانی متخصص، گرنت حمایتی تربیت نیروی انسانی 
به کریدور اختصاص داده شود و افراد جدید فعال در این 

زیست بوم پرودش داده شوند.

مدیــرکل دفتــر تأمین مالــی و ســرمایه گذاری 
معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهــوری از اجــرای شناســایی و 
 ارزش گذاری دارایی نامشــهود دانــش بنیان ها 

خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، عبدالمجید مرشــدی، 
مدیرکل دفتر تأمین مالی و سرمایه گذاری معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری با اشاره به رونمایی 
از زیرساخت شناسایی و ارزش گذاری دارایی های 
نامشــهود که امروز با حضور معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیــس جمهوری و وزیر امور 
اقتصادی و دارایی برگزار شــد، گفت: اگر گذشته 
زیســت بوم فناوری و دانش بنیان کشور را بررسی 
کنیم، تقریباً دو دهه پیش مفاهیم این زیست بوم در 
حال شکل گیری بود که تقریباً مصادف با شکل گیری 
این مفاهیم در ســایر بخش های دنیا است و امروز 
انتظار می رود این شــرکت ها هماننــد نمونه های 
مشابه خود ســهم مهمی در تولید ناخالص داخلی 

کشور داشته باشند.
وی با اشــاره به اتفاق نظر صاحب نظــران درباره 

اینکه برای توســعه این شــرکت ها نیاز به تأمین 
مالی بخش غیر دولتی داریــم، تاکید کرد: یکی از 
مهمترین مســائلی که به ترغیب بخش خصوصی 
برای ســرمایه گذاری در بخش دانش بنیان کمک 
می کند تعیین ارزش گذاری بــرای انجام مذاکره و 

معامله است.
مرشدی افزود: زمانی که کشف قیمت یک دارایی 
را انجام می دهیم، تمام دارایی های مشــهود و غیر 
مشهود باید شناسایی شــوند اما بیشترین دارایی 
شرکت های دانش بنیان، دارایی غیر مشهود است؛ 
معاونت علمــی و فناوری ریاســت جمهوری این 
موضوع را در دســتور کار خود قرار داده و در سال 
گذشته که به نام تولید دانش بنیان مزین شده بود ما 
توانستیم با دستگاه های مختلف تعاملی برای تدوین 
آئین نامه حوزه های مختلف در بخش دانش بنیان 

برقرار کنیم
وی تصریح کرد: تعیین ارزش شــرکت های دانش 
بنیان موضوعــی مرتبط با وزارت اقتصــاد بود که 
دوســتان همکاری کردند و آئین نامه ای برای سال 
14۰1 به عنوان آئین نامــه حمایت از تولید دانش 
بنیان تدوین و موارد مرتبط با وزارت اقتصاد در آن 

گنجانده شــد که مهمترین آن مربوط به سازمان 
حسابرسی و تدوین دستورالعمل است.

مدیرکل دفتر تأمین مالی و سرمایه گذاری معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری تاکید کــرد: اولین نکته ای کــه درباره 
دارایی ها وجود دارد، شناسایی آن از بعد حسابداری 
و مالی است که به سازمان حسابرسی برمی گردد. این 
استانداردها با ترجمه استانداردهای جهانی و تطبیق 
داده آن با شرایط کشور نوشته شده و استانداردی به 
عنوان استاندارد حسابداری شماره 1٧ که مربوط به 
دارایی های نامشهود است به طور کامل نوشته شده 
اما در جاهایی برای تشخیص اینکه چه هزینه ای باید 

به عنوان دارایی شناسایی شود، ابهام داشت.
وی اضافه کرد: این تعاملات با سازمان حسابرسی 
برقرار شد و زیرساختی که بر اساس آن دارایی های 
نامشهود این شرکت ها قابل شناسایی و ارزش گذاری 

باشد فراهم شده و امروز رونمایی می شود.
مرشدی اضافه کرد: در زیست بوم علم و فناوری ما تا 
امروز این شرکت ها و شرکت های ارزیاب و ارزشگذار 
این کار را انجام می دادند اما استاندارد نبود و کاری 
که ما انجام دادیم این بود که این روند را استاندارد 

کردیم و با تعیین شاخص برای نحوه ارزش گذاری 
دستورالعمل نوشتیم که با کمک سازمان حسابرسی 
انجام شد و مرجع ارزش گذاری این کار انجام شود 
و در واقع شــرکت های دانش بنیان وقتی مراجعه 

می کنند می توانند از این استاندارد بهره مند شوند.
وی این اقــدام را نگاه به آینده و بــر مبنای تجارب 
جهانی برشمرد و افزود: با فراهم شدن این زیرساخت 
در معاملات بازار ســرمایه می تــوان ارزش گذاری 
دقیقی از این شرکت ها داشــت و در واقع کاری که 
انجام دادیم و دو سال تا دو سال و نیم طول کشید و 

اکنون وارد مرحله اجرا می شود.
مدیرکل دفتر تأمین مالی و سرمایه گذاری معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: با اجرایی 
شــدن این روند پیش بینی می کنیم که در 14۰٣ 
که صورت های مالی 14۰۲ مشخص می شود تعداد 
زیادی از شرکت ها دارایی های مشهودشان شناسایی 
شــده و در صورت های مالی خواهد آمد و بعد از آن 
مســئله تجدید ارزیابی و ارزش گذاری را داشــته 
باشیم. به گفته وی از هفته آینده، آموزش و اطلاع 
رسانی به شرکت های دانش بنیان درباره استفاده از 

این ساز و کار آغاز خواهد شد.

براساس جديدترين گزارش؛

بیشاز۳میلیونو۲۰۰خانوارتحتپوششفیبرنوریقرارگرفتند

تربیتنیرویانسانیمتخصصتبادلبینالمللیفناوری

شناسایی و ارزش گذاری دارایی نامشهود دانش بنیان ها اجرایی شد 


